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Să îndeplinim integral 
planul de achiziții

In multe regiuni din țară se simte o 
înviorare evidentă în munca de realizare 
a planului de achiziții la produsele agiro- 
alimentare. Ritmul în care se realizează 
la unii indici planul de achiziții pe tri
mestrul IV al anului este semnificativ in 
această privință. Așa de pildă, cooperati
vele din regiunea Hunedoara aveau înde
plinit pînă la data de 20 noiembrie a.c. 
77,7 la sută din planul la achiziții de grîu. 
Succese asemănătoare au obținut pînă la 
această dată și cooperativele din regiu
nile Timișoara, Cluj, Bacău, etc. Și la alte 
produse vegetale principale, planul de a- 
chiziții pe trimestrul IV al anului era — 
la această dată — realizat în procente 
mulțumitoare. Bunăoară, cooperativele din 
regiunea Baia Mare și-au depășit cu 67,8 
la sută planul pe trimestrul IV al anului 
curent la achizițiile de fasole; cooperati
vele din regiunile Constanța, Iași și Su
ceava și-au îndeplinit peste 50 la sută din 
planul trimestrului La achizițiile de floa- 
rea-soarelui.

Cu toate că în ansamblu munca de achi
ziții de produse agro-alimentare a coopera
ției de consum s-a înviorat, totuși acest 
fenomen de îmbunătățire nu se dezvoltă 
pe măsura condițiilor favorabile existente. 
Semnificativă este în această privință si
tuația îndeplinirii planului trimestrial la 
achizițiile de porumb. In principalele re
giuni cerealiere — cum sînt regiunile Cra
iova, București, Galați, Arad, Oradea, etc. 
— planul trimestrial La achizițiile de po
rumb era realizat pînă la data de 20 no
iembrie a.c. între 33,9 șl 11,7 la sută. Și 
aceasta în condițiile cînd producția de po
rumb din acest an a fost deosebii de bună 
aproape pretutindeni.

Există condiții favorabile pentru înde
plinirea integrală — valoric și pe sorti
mente — a planului anual la achizițiile de 
produse vegetale și animale al cooperației 
de consum. îmbunătățirea aprovizionării 
cooperativelor du mărfuri industriale și 
dezvoltarea comerțului de întîmpinare, 
sporirea rezervelor de cereale și legume- 
marfă ale gospodăriilor țărănești; intere^ 
sul crescîn-d al țărănimii muncitoare față 
de diferitele forme de cooperare atît în ce 
privește schimbul cît și producția; măsu
rile organizatorice luate de partid și gu
vern în vederea sprijinirii organelor lo
cale de coledtare și achiziții, toate acestea 
sînt condiții economico - organizatorice 
care permit ca sarcinile planului anual la 
achiziții să fie îndeplinit și chiar depășit.

Reușita acestei importante acțiuni eco
nomice — îndeplinirea integrală a planu
lui de achiziții — cere în primul rînd îm
bunătățirea și intensificarea muncii tutu
ror lucrătorilor din cooperație. Atenția tre
buie îndreptată în mod special înspre coo
perativele sătești, care au nevoie de un 
sprijin concret și operativ. Organele de 
teren ale uniunilor regionale și raionale 
ale cooperativelor de consum au datoria 
de a urmări îndeaproape felul cum este 
aprovizionată fiecare cooperativă cu măr
furile industriale cerute în acest sezon și 
mai ales cu mărfurile ce se vînd prin co
merțul de întîmpinare. De asemenea 
ele au datoria să cunoască reali
zarea zilnică a planului d© achiziții pe 
produse și mai ales la produsele princi
pale (ca de exemplu la grîu, porumb, car
tofi, floarea-soarelui, fasole, ceapă, etc.) ; 
să urmărească preluarea în termen a pro

duselor contractate și recuperarea în în
tregime a avansurilor bănești acordate de 
cooperație producătorilor cu care a înche
iat contracte de livrări de produse; să ur
mărească munca corpului de achizitori; 
să cunoască îndeaproape modul cum sînt 
deserviți țăranii muncitori care vin la coo
perativă pentru a vinde sau cumpăra. Im- 
puterniciții pe care comitetul executiv al 
Centrocoop-ului i-a trimis în regiunile ță
rii pentru a îndruma, controla și sprijini 
munca de adhiziții au datoria să se pre
ocupe de îmbunătățirea metodelor de 
muncă ale organelor de teren ale uniuni
lor regionale și raionale pentru ca acestea 
să de.a un sprijin din ce în ce mai cali
ficat colectivelor de muncă raionale sau 
comunale ale cooperației.

îndeplinirea planului la achizițiile de 
produse agricole depinde însă și de felul 
în care departamentele, instituțiile și între
prinderile care au o seamă de sarcini le
gate de comerțul sătesc își îndeplinesc 
aceste sarcini. Este nedesară în această 
privință îmbunătățirea neîntreruptă a li
vrărilor de mărfuri industriale destinate 
comerțului de întîmpinare. Ministerele ale 
căror întreprinderi au obligații de plan 
față de comerțul de întîmpinare trebuie să 
controleze neîntrerupt și cu toată răspun
derea felul în care aceste întreprinderi își 
respectă obligațiile livrînd, conform gra
ficului, mărfurile industriale necesare.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare nu sînt absolvite de răspunderea în
deplinirii integrale — valoric și pe sorti
mente — a planului anual de achiziții al 
cooperației de consum. Dimpotrivă, ca or
gane lodale ale puterii de stat, comitetele 
executive ale sfaturilor populare trebuie 
să se considere mobilizate în vederea reu
șitei acestei importante acțiuni economice. 
Atenția sfaturilor populare trebuie îndrep
tată spr© munca politică dusă în rîndurile 
producătorilor agricoli, pentru ca aceștia 
să fie cît mai concret informați de avanta
jele ce le au valorificîndu-și prin coopera
ție surplusul de produse. Prin deputați, 
comisiile permanente, comisiile de femei, 
activele de cetățeni, prin adunările obș
tești, comitetele executive ale sfaturilor 
popular© trebuie să ajute munca de popu
larizare a hotărîrilor și deciziilor guver
nului sau ale Centrocoop-ului privind co
merțul sătesc cooperatist și în special sis
temul de contractări și achiziții.

Comitetele executive au obligația de a 
se interesa îndeaproape și zilnic de felul 
cum sînt aprovizionat© cu mărfuri indus
triale cooperativele sătești.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare trebuie să dea mai multă atenție 
transportului de la cooperativă la bazele de 
recepție a produselor agricole achizițio
nate. Transportul produselor achiziționate 
sau preluate pe baza contractelor încheia
te nu Constituie o problemă minoră. Toate 
produsele agricole cumpărate de coopera
tive trebuie să ajungă în depozitele baze
lor de recepție cît mai repede

Fiecare achizitor, fiecare lucrător al coo
perației trebuie să se considere mobilizat 
în lupta pentru îndeplinirea sută la sută 
a planului de achiziții. Fiecare deputat, 
fiecare lucrător din aparatul de stat,, tre
buie să privească acțiunea de îndeplinire 
integrală a planului anual de achiziții al 
cooperației d© consum ca una din proble
mele principale în perioada actuală.

Sesiune științifică la Cluj
Prezidiul Academiei R.P.R. comunică:
In zilele de 18—21 decembrie 1954. va a- 

vea loc in orașul Cluj în cinstea zilei de 
30 Decembrie — ziua proclamării R.P.R. — 
o sesiune științifică organizată de filiala din 
Cluj a Academiei R.P.R. în colaborare cu 
universitatea „Victor Babeș", universitatea 
„Janos Bolyai". alte instituții de învăță- 
mtn't superior din Cluj și institutul medico- 
tormaceutic din Tg. Mureș.

La sesiune va lua parte Prezidiul Acade
miei R.P.R. și un număr de membri și cer
cetători a.i Academiei R.P.R. din București 
și Iași. Sesiunea va fi deschisă de acad, 
prof. Traian Săvulescu, președinte al Acade
miei R.P.R.

In ședințe plenare urmate de dezbateri va 
fi prezentat raportul intitulat „Activitatea 
filialei din Cluj a Academiei R.P.R. și. sar
cinile ei în lumina proiectului de directive 
ale Congresului al II-lee al P.M.R. privind 
dezvoltarea agriculturii în următorii 2—3 
ani" de către acad. prof. Emil Petrovici, pre
ședintele Filialei din Cluj a Academiei 
R.P.R., laureat al Premiului de Stat — și 
cocapoartele:

— Realizări și sarcini în domeniul chi
miei — acad. Raiuca Ripan, laureat al Pre
miului de Stat, rectorul universității „Victor 
Babeș" — Cluj.

— Realizări și sarcini în domeniul știin
țelor agricole — prof. univ. Eugen Rădules- 
cu, membru corespondent al Academiei 
R.P.R.

— Realizări și sarcinii in domeniul bota

nicei — acad. Nyărâdy Erasmus, laureat al 
Premiului de Stat.

— Realizări și sarcinii In cercetările din 
domeniul igienei, fiziologiei șl fiziopatologiei 
muncii — prof. univ. Gr. Benetato, membru 
corespondent al Academiei R.P.R., laureat al 
Premiului de Stat.

— Realizări și sarcini în domeniul mate
maticii și fizicii — prof. univ. Tiberiu Po- 
povici, membru corespondent al Academiei 
R.P.R., secretar științific al filialei Cluj.

— Tradițiile de luptă comună ale poporu
lui romîn și ale minorităților naționale con
locuitoare — prof. univ. Banyai Ladislau, rec
torul universității ,,Janos Bolyai", — Cluj.

•— Valorificarea patrimoniului istoric din 
R.P.R. — prof. univ. D. Prodan, membru co
respondent al Academiei R.P.R., laureat al 
Premiului de Stat și prof. univ. C. Daico- 
vici, director el Institutului de istorie — 
Cluj.

— Lupta P.C.R. împotriva asupririi națio
nale de către regimul burghezo-moșieresc, 
— prof. univ. Tudor Bugnariu.

— Politica statului democrat-popular ro
mîn în problema națională oglindită în rea
lizările cultural-ștllnțiflce din Regiunea Au
tonomă Maghiară, — prof. univ. T. Andra- 
șovschi — rectorul Institutului medico-far- 
maceutic — Tg. Mureș.

De asemenea se vor prezenta comunicări 
științifice urmate de dezbateri tn ședințele 
pe secții de specialitate. (Agerpres)

Comemorarea pictorului Barbu Iscovescu 
și a poetului D. Th, Neculuță

Academia Republicii Populare Romine a 
comemorat vineri seara în cadrul unei șe
dințe pe pictorul revoluționar Barbu Iscoves
cu de la a cărui moarte se împlinesc 100 de 
ani și pe poetul revoluționar D. Th. Neculuță, 
de la a cărui încetare din viață se împlinesc 
50 de ani.

Vorbind despre viața șl opera pictorului 
Barbu Iscovescu, acad. P. Constantinescu- 
lași, a spus: Printre figurile de seamă ale 
participanților la marele fapt național al re
voluției de la 1848 este șl pictorul Barbu- 
Iscovescu. El a luptat cu tot devotamentul

pentru ideile progresiste ale timpului. Lupta 
pentru trezirea vieții naționale, trăsătură a 
realității acelor vremi, se oglindește cu 
strălucire în operele pictorului.

fcvocînd figura poetului revoluționar D. 
Th. Neculuță, poetul Mihu Dragomir a spus : 
Versurile lui Neculuță, rupte din truda po
porului n-au fost publicate niciodată de vreo 
gazetă sau revistă burgheză. Nici o istorie 
a literaturii nu l-a pomenit pînă la 23 Au
gust 1944. Dar poporul nu l-a uitat. N-a 
uitat, versurile Iui care chemau la luptă.

Numeroase întreprinderi au îndeplinit pianul anual
Peste 60 întreprinderi în regiunea PIoești In regiunea Pitești

amet
PLOEȘTI (de la corespon

dentul nostru). — In ultimele 
zile muncitorii din diferite u- 
zine, șantiere petrolifere și în
treprinderi din regiunea PIoești 
au raportat cu mîndrie că 
luptînd cu forțe sporite în în
trecerea socialistă, și-au ter
minat înainte de vreme sarcini
le planului anual.

Petroliștii oficiului de extrac
ție al schelei Boldești, folosind 
cu pricepere metodele de lucru 
sovietice, extrag țiței de la 4 
decembrie în contul anului vii
tor. Numeroase brigăzi de la 
acest oficiu ca acelea conduse 
de Dobre Stoica, Ion Turbatu, 
Angliei Oursaru, au adus con
tribuții de seamă în realizarea 
înainte de termen a planu’ui 
anual.

La fel de bine au lucrat și 
muncitorii din alte 13 între
prinderi petrolifere care și-au 
îndeplinit planul anual. La o- 
ficiul de foraj Boldești de pildă, 
s-au săpat mii de metri peste 
plan. Mii de metri cubi de gaze 
au trimis spre centrele munci
torești harnicii petroliști de la 
oficiul de gaze Dragomirești. 
Cei de la energo-montaj din 
PIoești construiesc instalații în 
contul lunii martie 1955, etc.

Bravii ceferiști de la atelie
rele C.F.R. PIoești și ateliere
le materiale-cale Buzău, și-au 
îndeplinit șl ei planul anual.

Constructorii de piese de 
schimb pentru agricultură’ din 
uzinele „I. C. Frimu“—Sinaia,

muncitorii de la fabrica de bere 
Azuga, cei de la I.F.E.T.-Ne- 
hoiu, membrii celor 12 coopera
tive meșteșugărești, ca „Steaua 
roșie" șl „Drumul nostru" din 
PIoești, „Elena Pavel" din 
Provița, „Ciocanul" din Tîrgo- 
vlște, „1 Mai" din Rîmnicu 
Sărat se mîndresc cu realizări
le lor. In întreaga regiune 
PIoești pînă în prezent peste 
60 întreprinderi și-au terminat 
planul anual.

PITEȘTI (de la coresponden
tul nostru). — La 30 noiembrie 
colectivul întreprinderii de con
strucții metalice din orașul Pi
tești a îndeplinit planul de pro
ducție pe anul 1954.

Datorită în bună măsură in
troducerii măsurilor tehnico- 
organizatorice șl organizării 
tehnice a întregului proces de 
producție muncitorii și tehni
cienii acestei întreprinderi au 
reușit să reducă prețul de cost

77 întreprinderi
în Regiunea Autonomă Maghiară

TG. MUREȘ (de la corespon
dentul nostru). — De la 1 de
cembrie încoace, ia comitetul 
de partid al Regiunii Autonome 
Maghiare au sosit zeci și zeci 
de scrisori și telegrame cu con
ținut îmbucurător. Ele vesteau 
că o întreprindere sau alta și-a 
terminat planul anual. Totali- 
zînd aceste vești, reiese că 77 
întreprinderi industriale, fabrici 
și uzine republicane, între
prinderi locale șl cooperative de 
producție meșteșugărească și-au 
îndeplinit planul anual în nu
mai 11 luni.

Intre colectivele de muncă 
care lucrează în contul anului 
1955 se află: combinatul fores
tier I.F.E.T. Reghin, I.F.I.L.- 
urile Gheorghieni și Miercurea 
Ciuc, I.F.E.T.-urile Miercurea 
Ciuc și Brețcu, fabricile de pro
duse lactate din Tg. Mureș șl 
Cristurul Săcuesc, întreprinde
rea de panificație din Sf.

Gheorghe, topitoriile de in din 
Gheorghieni și Ghindarl, fabri
ca de piei și mănuși „Petbfl 
Sandor" din Tg. Mureș, fabrica 
de spirt din Sîncraiu, coopera
tivele de producție „Ciocanul" 
și „Unitatea" din Tg. Mureș, 
„30 Decembrie“-Tg. Secuesc, 
„Gabor Aron“-Odorhei, „23 Au- 
gu>st“-Miercurea Ciuc, etc.

De asemenea, întreprinderile 
din industria locală din întrea
ga regiune au îndeplinit planul 
global de producție în 11 luni.

Majoritatea acestor colective 
de muncă, care lucrează în con
tul anului viitor, au îndeplinit 
planul anual la toți indicii. Bu
năoară, fabrica de conserve din 
Mureșeni a realizat o depășire 
cu 15 la sută a Indicilor de 
plan, privind sporirea producti
vității muncii, iar prețul de 
cost a fost redus cu 3,8 la sută 
față de sarcina planificată.

cu 6,75 la sută față de sarcina 
planificată. In fruntea între
cerii s-a situat tot timpul co
lectivul secției tabliere metali
ce, care de la data de 21 noiem
brie lucrează în contul anului 
viitor.

Un aport însemnat l-au adus 
șl brigăzile de producție con
duse de fruntașii întrecerii so
cialiste Marin C. Stroe, Gheor
ghe Croitoru, Alexandru Mincă, 
Florea Pietriș care au obținut 
cele mai mari depășiri de nor
mă șl economii de materiale. 
Hotărîțl să consolideze succe
sele obținute în producție, colec
tivul întreprinderii s-a angajat 
ca în cursul acestei luni să 
sporească productivitatea mun
cii cu 6 la sută față de plan, 
să reducă prețul de cost cu 3 
!a sută și să economisească di
ferite materiale în valoare de 
peste 100.000 lei.

Alte zeci de colective de 
muncă din regiunea Pitești ra
portează cu mîndrie îndeplini
rea planului anual de producție. 
Printre acestea se numără fa
brica de confecții „6 Martle"- 
Curtea de Argeș, depourile de 
locomotive Pitești și Piatra 
Olt, I.F.E.T.-urile Brezoi și Bă- 
beni-Bistrița, cooperativele meș
teșugărești „21 Decembrie", 
„Răsăritul" din orașul Rîmni- 
cu-Vîlcee, „Metalul" din Pitești, 
combinatele raionale de pro
ducție ale U.R.C.C. Pitești, 
Curtea de Argeș, Cîmpulung șl 
altele.

— Gazeta de stradă
Toată lumea îl știe. E mic-mititel, chel 

ca-n palmă, și are privirea de veveriță, 
veșnic neastlmpărată. Trăsăturile feței lui 
sculptate cu măestrie de vreme, au o 
notă meditativă, ușor ironică. Uscată, spi
rituală și zeflemitoare, această față vol- 
tairiană reacționează prompt la noutățile 
zilei. Bătrlnul Iscovescu este cel mai 
neobosit critic, moralist și pedagog al 
străzii Pascal. Trei lucruri mai ales nu 
tolerează cu niciun preț Iscovescu: fuma
tul la tineri, pierderea timpului la crlșmă 
și nepăsarea edililor. Fiecare colț al 
străzii, fiecare gard și fiecare copac sini 
obiectul preocupării lui cotidiene. Pe 
Ungă suculente observații de ordin, să 
zicem așa, filozofic, cetățeanul nostru 
poartă firește acestor lucruri un interes

I

Conferința medicală pe țară
Ieri dimineață, în amfiteatrul 

Spitalului Unificat Filaret din 
București, șl-a început lucrările 
conferința pe țară a medicilor 
ftizio’.ogi, chirurgi și pediatri 
care lucrează în probleme de 
tuberculoză osteo- articulară. 
Au participat academician prof, 
dr. Marius Nasta. membru co
respondent al Academiei R.P.R., 
laureat al Premiului de Stat 
și director al Institutului de 
Ftizlologie, prof. dr. Leon Da- 
nielo de la filiala Institutului de 
Ftiziologie din Cluj, pediatrul 
prof. dr. Ion Nicol au, prof. dr. 
Corneliu Constantinescu, direc
torul Institutului de Pediatrie, 
dr. I. Bogdan, locțiitor al mi
nistrului Sănătății și .un mare 
număr de medici.

Conferința va dura două zile 
și are ca scop dezbaterea unor 
probleme de ordin organizatoric 
și tehnlco-științific cu privire 
la tratarea tuberculozei osteo- 
articulare și elaborarea unei 
finii unitare, juste și științifice,

conform datelor oferite de cu
ceririle științei medicale în mo
mentul actual asupra acestei 
boli.

In prima parte a conferinței 
eu fost .expuse o serie de refera
te de specialitate. Academician 
prof. dr. Marius Nasta, direc
tor al Institutului de Ftiziolo
gie din București, a susținut rer 
teratul intitulat „Tuberculoza— 
boală generală", după care a 
urmat coreferatul tovarășului 
conferențiar dr. Grubea despre 
„Legăturile tuberculozei pulmo
nare cu celelalte localizări 
T.B.C.". S-au mai ținut de ase
menea referate despre „Profi
laxia șl diagnosticul precoce 
al tuberculozei osteo-articula- 
re“, „Aspecte particulare în 
diagnosticul tuberculozei osteo- 
articula.re la copii", și altele.
In partea a doua a programu

lui primei zile a conferinței 
s-au purtat discuții pe margi
nea referatelor, iar dr. Victor 
Climescu a tras concluzii.

Crește numărul stațiilor de radioficare
ORAȘUL STALIN. — In 

ultimii ani, numărul stațiilor 
de radioficare din regiunea 
Stalin a crescut considerabil. 
In anul 1952 existau în regiune 
29 de stații de radioficare cu 
9.500 difuzoare. Astăzi func
ționează 62 de stații cu aproape 
40.000 de difuzoare.

Centrele de radioficare au 
studiouri proprii, înzestrate cu 
aparataj modern, de unde se 
transmit și se retransmit confe
rințe și programe artistice. |Cei 
10.000 de abonați din Orașul 
Stalin, ca șl zecile de mit de 
abonați romîni, maghiari și

germani din regiune pot as
culta zilnic emisiunile în limba 
maternă. De asemenea, în zeci 
de mii de case din comunele și 
satele regiunii Stalin pătrund 
astăzi, cu ajutorul centrelor de 
radioiicare, veștile despre ma
rile realizări ale regimului nos
tru, răsună cîntece de viață 
nouă, îndemn la muncă.

In comuna Harm an, de pil
dă, nu există casă în care să 
nu se afle difuzor. In comuna 
Bod sînt Instalate 614 difuzoa
re, Iar în comunele Șercaia. 
Prejmer și Sînipetru 1680 di
fuzoare. (Agerpres)

Afîfăforii la război uneltesc...

Refac livezile
FĂLTICENI (de la corespon

dentul nostru). — Cînd au dez
bătut proiectul de Directive cu 
privire la dezvoltarea agricul
turii în următorii 2—3 ani, nu
meroși țărani muncitori din co
muna Rădășeni au făcut pro
puneri interesante pentru lăr
girea șl întărirea sectorului po
micol, specific acestei comune. 
Sprijiniți de sfatul popular 
raional, cei mai mulți pomicul- 
tori din comună au pornit să 
dea viață propunerilor făcute.

Astfel, pentru a completa 
golurile în livezi șl pentru a

înlocui pomii bătrînl, au fost 
plantați 300 de puieți altoiți, 
puși la dispoziție de către sec
ția agricolă raională din pe
pinierele statului. Pomiculto- 
rul- Constantin Mercure și-a fă
cut, în toamna aceasta, pe cea. 
20 ari, o pepinieră proprie de 
pomi de diferite specii, din 
care va putea ajuta cu altoiuri 
și puieți alți pomicultori din 
comună.

Prin munca rodnică a pomi- 
cultorilor din Rădășeni, aceas
tă' comună va deveni o întinsă 
și bogată livadă.

Alegerile de asesori populari
La 1 decembrie, în toată țara 

au început alegerile de asesori 
populari. Pînă la această dată 
s-au constituit 239 comisii e- 
lectorele pe lîngă sfaturile 
populare, acolo unde există tri
bunale raionale, orășenești, re
gionale, etc. S-a fixat numărul 
de candidați pentru fiecare or
ganizație, instituție, etc., în li
mita numărului de asesori 
populari stabilit pentru fiecare 
tribunal și s-au ținut adunări 
populare în care s-au propus 
peste 24.000 de candidați.

Cei peste 22.400 de asesori 
populari care vor fi aleși vor 
funcționa în tot cursul anului 
1955.

Pentru tribunalele populare 
raionale, alegerile se fac în fa
brici, în uzine, în întreprinderi, 
tn institufii, în cartiere, pe baza 
propunerilor organizațiilor de 
partid, ale sfaturilor populare, 
ale sindicatelor, ale organiza
țiilor cooperatiste, etc. Ălegerri 
le de asesori populari pentru 
tribunalele speciale de căi Sera

te, maritime și fluviale șl pen
tru cele regionale, se fac de că
tre deputății sfatului popular al 
regiunii respective în cadrul 
sesiunilor lor. Pentru Tribuna
lul Capitalei asesorii sînt aleși 
de către sesiunea deputeților 
sfatului popular al Capitalei 
iar asesorii populari de pe lîn
gă Tribunalul Suprem al R.P.R. 
sînt aleși de către Marea Adu
nare Națională.

Pretutindeni, oamenii muncii 
aleg din rîndurile lor, ca ase
sori populari, oameni cinstiți, 
devotați luptei poporului nostru 
pentru o viață mai bună, frun
tași în producție, intelectuali 
șl funcționari, oameni cu o bo
gată experiență a vieții, care 
se bucură prin munca șl viata 
lor de stima șl prețuirea celor 
care-i înconjoară. Numeroși 
asesori populari, care au fost 
aleși anul trecut și care între 
timp au dobîndit o importantă 
experiență, cunoștințe șl auto
ritate, au fost realeși.

(Agerpres)

practic, gospodăresc. Dar agitația asta îi, 
n-ar fi declt o frămîntare sterilă, dacă { 
ceilalți cetățeni de pe stradă ar rămlne 
contemplativi șl nepăsători.

Așa dar Iscovescu a vorbit cu unul și 
cu altul, a bătut pe la porțl, a oprit o 
gospodină care mergea cu sacoșa la piață. 
In scurtă vreme, barometrul interesului ,! 
cetățenesc a crescut simțitor pe strada \ j 
aceasta. Vecinii lui Iscovescu au fost cei 
dinții de acord să întreprindă cite ceva. ' 
S-au sfătuit și cu responsabilul străzii, au 
vorbit și cu deputatul circumscripției 184. 
Plnă la urmă au hotărît să facă o gazetă 

\ de stradă. Să scrie acolo orice locuitor al 
străzii ce și cînd are ceva de spus. Să j 

i se dezbată problemele străzii — aspectul, i 
, curățenia, celelalte. Să fie criticați cei 
' care arată nepăsare pentru strada lor, să 
i fie lăudați cei care li poartă de grijă. ! 
i Comitetul de redacție s-a format iute : , 
* au intrat ‘tn el Chiva Buium, Voicu și 1 
, alții. Peste clteva zile cetățenii se opreau 
'mirați la colțul pe care strada Pascal îl i 
face cu Calea Dudești.

„O gazetă de stradă, șl chiar pe „Pas
cal" ? Cum vine asta ?" Este drept că nu J 
era deocamdată acolo declt articolul lui i 
Voicu, articol de salut și de îndemn la co. ] 
laborare. Dar poate că nici nu era nevoie ( 
să fie mai mult. Cine n-are un mic necaz j 
din pricina străzii, sau cine, întoreîndu-se ( 
seara acasă, nu se 
s-ar putea repara 
colo ar fi bine să 
De la aceste bune intenții platonice, 
frămîntate de la -stafia de tramvai 
pînă la poarta locuinței, oamenii au 
trecut iute la interesul activ. Articolul lui 
Voicu n-a rămas multă vreme In singură
tate. Curlnd a venit să-l țină de urlt un 
articol tn care se critica proasta între
ținere a trotuarelor, apoi a venit și un ar
ticol care dădea și soluții. Bătrlnul Is
covescu a început să facă un colportaj 
neobosit de opinii: „Ai citit gazeta? Ai 
văzut ce scrie? Ce zici ?"

Gazeta de stradă a „păscălenilor", cum 
și-a botezat Iscovescu vecinii, a avut pî
nă acum două succese. Primul succes, 
mai modest, înseamnă un bec nou și niș
te piatră, din care or să se astupe clteva 
gropi de pe caldarîm.

; Inchipui(i-vă nițel cum s-au petrecut 
i lucrurile. Intr-o bună dimineață au venit 
[ căruțele să descarce. Oamenii au ieșit pe 
i la porți, au început să privească, să co
menteze. Cei mai ursuzi și-or fi zis: 

! „Uită-te. Trei căruțe. Ce mare scofală ?“ 
Dar cei mai mulți au știut să ghicească 
fructul, privindu-i simburele. Merge bini
șor gazeta noastră. Azi trei căruțe. Mîine 
pavajul, Poimîine parcul.

Celălalt succes este mai mult un succes 
‘ de ordin sentimental. „Păscălenii" au în- 
i ceput să-și îndrăgească strada, ceea ce 
J nu este puțin lucru.
1 Fiecare dintre ei își cunoaște strada 
' cit ii e drumul de acasă și pînă la stația 
de tramvai. Dar clnd te-ai deprins să dai 
o railă-două pînă la capătul străzii, bagi

> de seamă că plimbarea nu e lipsită de 
1 farmec. Poți să faci acest lucru cu ochii 
' cetățeanului preocupat de construcții, de 
i spații edilitare sau de alinieri. Dar poți 
' să te plimbi In chipul cel mai romantic, 
i contempllnd crengile despuiate de frunze 
i ale castanilor și salutîndu-te bine dispus 
[ cu trecătorii care te întreabă ce mai e nou 
i la gazeta de stradă.

gîndește 
trotuarul, 
se pună

r
1

că acolo 
că din. 

un bec?

N. VALMARU

I

4.

Manevre. Pregătiri de război. Cuvinte tot mai des auzite în Germa
nia occidentală, lată-1 pe „comisarul pentru securitate" al lui Ade
nauer, Theodor Blank (cu pălărie) și pe fostul general hitlerist Heu
singer (cu cchelar.) pe un cîmp de manevre, primind explicații despre 
ceea ce azi e doar „un exercițiu", dar poate deveni mîine realitate 
crudă. Cel puțin aceasta e dorința lor.

Dar germanii — oamenii simpli care au suferit ororile războiului 
— doresc cu totul altceva. „Pericol" scrie pe una din tablele armatei 
americane din Griinewald. Da, în adevăr, pericol. Or, tocmai pentru 
ca acest pericol să dispară patrioții germani și-au spus părerea lor : 
„Poporal german are nevoie de un tratat de pace pentru reunificarea 
pașnică a Germaniei".

...dar poporul german se împotrivește!
Mmmiiwn >

Autocamioane 
pentru colectiviști

CLUJ (de la corespondentul nostru). — 
Colectivistul Mihai Șuteu din comuna Recea 
Cristur, raionul Dej, deși e trecut de 72 de 
ani, nici o clipă însă el nu se plinge de anii 
săi; dimpotrivă, se dovedește harnic și pri
ceput în muncă.

Așa s-a dovedit mai cu seamă în timpul 
din urmă, cînd — împreună cu îngrijitorul 
Alexandru Roșu — s-a evidențiat în chip deo
sebit la îngrijirea animalelor. Mai cu seamă, 
s-ia ocupat de îngrășarea animalelor contrac
tate cu cooperativa. In felul acesta, colecti
viștii din Recea Cristur au putut preda la 
termen și în condițiuniLe prevăzute în con
tract, 200 miei, 28 bovine, 16 porcine, 7 bo
vine tinere, 50 de oi. Colectiviștii iau mai 
contractat cu cooperativa, un vagon de ce
reale șl au valorificat 15.000 litri lapte de 
vacă și 1000 litri lapte de oaie.

Potrivit clauzelor contractuale, colecti
viștii au putut să-și cumpere ia preț oficial 
— prin comerțul de întîmpinare — un auto
camion marca „Csepel", de trei tone. în
curajați de acest succes, colectiviștii din Re
cea Cristur au mai contractat pe loc — la 
primirea autocamionului — îngrășarea a 
două bovine mari, 13 bovine tineret și 5 
porci.

Tot în urma îndeplinirii obligațiilor con
tractuale, au putut să-și cumpere un auto
camion și colectiviștii din comuna Dorolea, 
raionul Bistrița. Acest autocamion — marca 
„Molotov", cu o capacitate de două tone și 
jumătate — îi vă ajuta mult la rezolvarea 
problemei transporturilor.

S.UA


Pentru o conducere competentă a economiei locale *)

*) Vezi și „Romînia liberă" nr. 3166 3167, 
3168

In vremea asta cu 
nopți lungi, cu noroi 
și piele dese cînd bur
nița care cade de sus 
din înălțimi cată să pătrundă spre inima 
durilor și a copacilor, aducerile aminte iși 
fac loc încet, incet și răscolesc in inima 
mea tristețea anilor copilăriei,

Orfan din primul război mondial, adăpos 
tit intre zidurile cenușii ale unui regiment, 
copil de trupă într-o vreme ploioasă ca 
aceasta, n-am mai putut răbda bătăile gra
daților șl am fugit printre sirmele ghim 
pate. Cu inima zbătîndu-se ca in pieptul unei 
potirntehi, grăbeam picioarele desculțe prin 
noroiul galben și rece al unei cimpii intinse. 
temindu-mă să nu fiu urmărit și dus inapoi. 
Cîmpul era pustiu. învelit intr-o ceață albu
rie de ploaie. Nu mă urmărea nimeni, declt 
sunetul sfîșietor al unor gorniștl care făceau 
școală intr-un adăpost al poligonului de tra
gere Și tinguirlle acelea ale trompețiior 
parcă mi sună in urechi In fiecare toamnă 
cînd plouă, chiar și acum cînd grăbesc pașii 
spre casă, pe strada principală a Cîmpulun- 
gului de Muscel...

Un cîntec de copii 
m-a scos din gîndurile

mele. Nu mi-ași fi închipuit niciodată copii 
care să cînte pe o asemenea ploaie.

Ridic capul și privesc în direcția de unde 
venea cintecul și deasupra unor ferestre des
chise citesc o firmă prinsă pe un balcon: 
„M nîsterul Invățămîntului — Casa de copii 
orfani*'.

Poate ploaia, poate amintirile m-au dus in 
curtea spațioasă a acestei clădiri M-a in- 
tîmpinat un tânăr vioi, oacheș, directorul 
casei de copii, tovarășul Bratu.

Unele probleme legate de dezvoltarea 
industriei locale

Producția bunurilor de larg consum In 
situația organizatorică actuală a întreprinde
rilor noastre este realizată în mare măsură 
tn cadrul unităților conduse de Ministerul In
dustriei Ușoare, Ministerul industriei Ali
mentare, Ministerul industriei Metalurgice șl 
Construcțiilor de Mașini, Ministerul Indus
triei Chimice, a unităților tutelate de sfaturile 
populare și îndrumate de Ministerul Gospodă
riei Comunale și Industriei Locale, precum și 
de către unitățile cooperației meșteșugărești 
și de consum. In cadrul acestor sectoare de 
?rod>ucție apar două sisteme organizatorice, 
n primul rînd sînt acele unități care produc 

mărfuri de larg consum pentru întreaga țară 
și sînt conduse direct de anumite ministere 
care sînt și tutelarii sarcinilor de plan. In 
al doilea rînd apar acele unități care prin 
specificul lor au menirea de a produce bu
nuri de larg consum folosind ca bază ma
terială în special resursele locale și deșeu- 
rile. Aceste întreprinderi au sarcina să rea
lizeze o producție pentru satisfacerea cerin
țelor pieții locale ca și a nevoilor specifice 
regiunilor în care aceste unități își desfășoa. 
ră activitatea productivă cu caracter de 
industrie locală. Aceste unități se gă
sesc grupate fie în cadru! industriei locale 
subordonate sfaturilor populare regionale, 
îndrumate și controlate de către Ministerul 
Gospodăriei Comunale șl Industriei Locale, 
fie in cadrul cooperației meșteșugărești sau 
de consum tutelate de către UCECOM șl 
Centrocoop,

Din cele de mai sus reiese că în producția 
de bunuri de larg consum ce se realizează în 
unitățile cu caracter local apar pe de o parte 
unități de producție conduse de către un organ 
central, care tn același timp este și tutelarul 
sarcinei de plan, așa cum este cazul ou uni
tățile productive a'.e cooperației meșteșugă
rești sau de consum și pe de altă parte, apar 
unitățile de industrie locală subordonate sfa
turilor populare regionale care sînt tutelarii 
planului de stat pentru acest sector de activi
tate cu caracter economic. îndrumarea și con
trolul acestor unități ale industriei locale 6e 
realizează de către Ministerul Gospodăriei 
Comunale și Industriei Locale prin interme
diul secțiilor de industrie locală ale sfatu
rilor populare regionale.

Apare deci într-un domeniu de activitate 
industrială un principiu de organizare de o 
formă aparte: principiul dublei subordonări. 
In cadrul acestei organizări întreprinderile 
productive locale sînt subordonate direct sfa
turilor populare regionale, oare le conduc prin 
intermediul secțiilor de industrie locală, 
secții ce sînt subordonate totodată și Mi
nisterului Gospodăriei Comunale și Indus
triei Locale.

Necesitatea existenței acestui sistem orga
nizatoric este dictată de o serie de condiții.

Numai sfaturile populare sînt în măsură 
să rezolve problema descoperirii și punerii în 
valoare a tuturor resurselor locale în condi
țiile cele mai bune, putînd antrena în aceas
tă muncă comisiile permanente și consiliile 
consultative. Totodată, țlnînd seama de fap
tul că producția ce se realizează în Industria 
locală se desface mai ales pe plan looal, sfa
turile populare ca organe locale ale puterii 
de stat sînt cele mai- interesate în creșterea 
acestei producții pentru a putea satisface ce
rințele populației cu produse în raport cu 
nevoile regiunilor respective.

După ce am văzut cauzele principele ca-re 
determină necesitatea ca sfaturile populare 
să fie organe tutelare ale planului industriei 
locale, să examinăm pe scurt rolul Ministe
rului Gospodăriei Comunale și Industriei Lo
cale ca organ central. Ca principală sarcină, 
acest minister are rolul de îndrumare teh
nică și control al secțiilor de industrie lo
cală din cadrul sfaturilor populare regionale 
în scopul asigurării realizării tuturor indi
cilor de plan. In afară de aceasta coordo
nează activitatea diverselor ramuri de pro
ducție ale industriei locale asigurînd o con
cordanță între cerințele economiei naționale 
și posibilitățile fiecărei regiuni în parte. Pe 
această linie determină ritmul și orientarea 
investițiilor din fond centra.] pentru fiecare 
regiune, asigurînd totodată și ridicarea regiu
nilor cu o industrie mai puțin dezvoltată.

In același timp Ministerul Gospodăriei Co
munale și Industriei Locale are sarcina să in
troducă și să generalizeze pe întreaga indus
trie locală experiența sovietică, metodele a- 
vansate de muncă, inovațiile și raționalizările 
realizate în industria republicană și locală, 
să urmărească unificarea normelor de pro
ducție. a normelor interne și a celor de 
consum

La casa de copii

Ing. Anton Vlâdoiu 
ministru al Gospodăriei Comunale 

și Industriei Locale

Din cele arătate pînă acum rezultă că în 
cadrul industriei locate există în faza ac
tuală un organ tutelar al planului care răs
punde nemijlocit de felul oum se realizează 
sarcinile trasate — sfaturile populare — șl 
paralel există un organ central de îndrumare 
tehnică și control care răspunde de totalita
tea îndrumărilor și măsurilor luate în sco
pul asigurării realizării sarcinilor de plan 
în condițiuni optime și anume: Ministerul 
Gospodăriei Comunale și Industriei Locale.

Această situație rămîne valabilă pînă în 
momentul în care se vor crea întreprinderi 
legate direct de minister. In felul acesta tu
telarul sarcinilor de plan va deveni Ministe
rul Gospodăriei Comunale și Industriei Locale 
care va putea sprijini și mai bine prin uni
tățile sale proprii dezvoltarea industriei lo
cale.

Im realizarea sarcinilor trasate de plenara 
lărgită din 19—20 august 1953, Ministerul 
Gospodăriei Comunale și Industriei Locale 
coordonează și îndrumeeză mai intens activi
tatea secțiilor de industrie locală ale sfa
turilor populare regionale îm scopul asigură
rii dezvoltării proporționale a ramurilor de 
activitate industrială și a realizării în con
dițiuni optime a planului.

Practica a arătat că acolo unde secțiile 
de industrie locală au ținut seama de îndru
mările ministerului, șl rezultatele obținute au 
tost satisfăcătoare. Astfel, regiunea lași care 
în cursul anului trecut a fost codașă, a ajuns 
ca în cursul anului 1954 să depășească sar
cina de plan la producția globala, iar la unele 
produse cum ar fi conservele de fructe, cu 
toate greutățile întîmpinate să reușească să 
realizeze șl chiar să depășească planul. Re
giunea Autonomă Maghiară pe baza îndrumă
rilor primite a construit și experimentat la fa
brica de cărămidă Suseni a întreprinderii lo. 
cale „Republica" din Reghin o uscâtorie- 
seră obținlnd o scurtare a ciclului de uscare 
la cărămizi presate de două ore și jumătate, 
iar la țigle de 5 ore. Regiunea Oradea a în
ființat un centru de industrializare a Iructe- 
lor și legumelor, la Șimleu, reușind să pro
ducă în afara planului 50 tone magiun și 30 
tone bulion.

Rezultatele ar fi fost mult mai bune dacă 
toate secțiile de industrie locală ar fi ținut 
seama întotdeauna de îndrumările primite 
din partea ministerului prin consfătuiri, în 
scris sau prin organele sale de teren.

In multe cazuri însă secțiile de industrie 
locală nu au ținut cont în suficientă măsură 
de aceste îndrumări, fapt care a creat greu
tăți în muncă, a determinat înregistrarea 
unor rezultate nesatisfăcătoare, sub posibili
tățile locale. Așa de pildă, în vederea satis
facerii nevoilor de măciniș ale populației s-e 
făcut un instructaj în scopul asigurării func
ționării normale a sectorului local de moră- 
rit. Instructajul s-a făcut împreună cu teh
nicienii de la regiuni iar obiectivele princi
pale au fost difuzate și în scris. Dintre toate, 
numai regiunile Galați și Craiova au realizat 
lucrarea în conformitate ou instructajul pri
mit, 12 regiuni însă nu au realizat lucrarea 
nici pînă în prezent. Secția regională Bîr- 
lad de pildă, a solicitat după 2 luni de zile, 
o copie de pe instrucțiuni, întrucît exempla
rul inițial a fost pierdut.

Regiunea Arad, deși avea îndrumări pre
cise asupra condițiunilor în care trebuiau în
cepute lucrările miniere, a început în comune 
Agrișu Mare, raionul Ineu, să execute ast
fel de lucrări fără nici un fel de documen
tație tehnică și fără avizul prealabil al Co
mitetului Geologic.

Printr-o hotărîre a conducerii ministerului, 
întreprinderile de industrie locală trebuiau să 
identifice anumite terenuri tn scopul asigu
rării bazei materiale a planului de producție 
în ceea oe privește conservele de legume, de 
fructe, împletituri de răchită, articole de 
frîngherie, etc. Cu toate acestea în regiunea 
Bîrlad, întreprinderea „Proletarul“-Focșani a 
predat grădinile de zarzavat unităților coo
peratiste ; regiunea Craiova a preda*  o gră
dină de 100 ha. altui sector.

Pe linie organizatorică, regiunea Hune
doara nu a înființat nici pînă acrim o între
prindere forestieră pentru a asigura din plin 
folosirea resurselor locale din acest dome
niu. Datorită acestui fapt, planul acestui sec
tor a fost îndeplinit numai în proporție de 66 
la sută, în timp ce tn regiunile care au orga.

★ ★

CASA COPILĂRIEI FERICITE
zi- Împreună, am pătruns intr-o incăpere spa

țioasă unde se făceau repetiții pentru cor. 
Un grup de peste 30 copii, imbrăcați in 
haine de culoarea tutunului, urmăreau mina 
dirijorului, intr-un cîntec pionieresc. In alte 
două săli, sub supravegherea educatorilor, se 
făcea meditație In club, cițiva copii aranjau 
cărțile bibliotecii, alții jucau șah, alții - 
micii tehnicieni — se trudeau să lungească 
antena aparatului de radio

Umbllnd pe culoarele largi, ascultam 
povestea casei de copii Lasă de copii, in 
câre stătul întreține copiii oriarti din toate 
colțurile țării, a funcțional pînă in toamna 
aceasta in comuna Lerești Acolo n-a avui 
condiții bune de funcționare. Prin grija 
regiunii și raionului de partid, cu sprijinul 
secției de invățămînt a regiunii Pitești și 
prin stăruința comitetului executiv al sfatu
lui popular raional Muscel, casa de copii din 
Lerești a fost mutată in Oraș, intr-un local 
corespunzător.

Puține sifif zilele scurse de la efectuarea 
mutării, dar colectivul de conducere și 
sprijinul din afară au pus la punct toate pro
blemele gospodărești.

Dormitoare spațioase cu paturi albe, cu 
cearceafuri ca zăpada, frumos aliniate, perne 
moi odihnindu-se la căpătiiul alb, peste 
dunga cenușie a păturilor inlățate în cearcea
furi Dormitoarele n-au nimic comun cu dor
mitoarele cazărmilor și internatelor de altă 
dată Ferestrele largi au perdeluțe de pinză 
colorată, oale de lut cu mușcate șl garoate 
înflorite pe fiecare fereastră, apoi tablourile 
șl întregul interior iți dau ou adevărat impre- 
tia familiară a unei case gospodărești cu 
membri mai numeroși. 

nizat aceste întreprinderi, el a fost cu mult 
depășit.

Fără îndoială că astfel de situații, în care 
secțiile de industrie locală nu țin seama de 
îndrumările ministerului, creează greutăți în 
munca de conducere și îndrumare. Acesta 
însă nu este singurul aspect al problemei. 
Mai există și alți factori independenți de 
secții.

Folosirea personalului secției de indus
trie locală de pildă în alte munci consti
tuie una din greutățile cele mai frecvente. 
Așa de pildă comitetele executive ale sfaturilor 
populare regionale Craiova, Regiunea Autono
mă Maghiară, Oradea și altele au găsit cu 
cale să mobilizeze majoritatea personalului 
secțiilor de industrie locală și să-l trimită 
pe teren pentru problemele agriculturii. Acest 
fapt a împiedicat realizarea sarcinilor ce re
veneau secțiilor de industrie locală.

In afară de aceasta, deși anumite hotărîri 
ale Consiliului de Miniștri fixează evidențe 
statistică ce trebuie să o țină secțiile de 
industrie locală, modul și intervalele la care 
urmează să 6e facă comunicarea datelor, no
menclatorul produselor ce se urmăresc ca și 
indicatorii de plan, totuși unele foruri de 
coordonare cer urmărirea planului pe un 
număr de indicatori mult mai larg, pe perioa
de mult m.ai scurte. Din această cauză, sec
țiile de industrie locală se deprind cu ne- 
respectarea unor hotărîri mărindu-se în a- 
cela'și timp foarte mult volumul muncii de 
birou.

Desigur că în această direcție și Ministe
rul Gospodăriei Comunale șl Industriei Lo
cale are o seamă de lipsuri care îngreunează 
munca organelor locale. In primul rînd or
ganele ministerului se fac vinovate de o insu
ficientă legătură directă cu terenul, pentru 
a îndruma secțiile chiar la locul unde se 
execută sarcinile de plan. Acest fapt atrage 
după sine o creștere excesivă a îndrumărilor 
tehnice scrise sub formă de instrucțiuni. Mai 
toate sfaturile populare au fost năpădite de 
foarte multe circulari de acest fel.

Deși în cadrul consfătuirilor de producție 
organizate pe țară s-a hotărît întocmirea unui 
material documentar din care să reiasă resur
sele locale de materii prime, ministerul nu a 
urmărit îndeaproape realizarea acestor studii 
și astfe] nici astăzi lucrarea nu este termi
nată. Din această cauză nu s-a putut pune la 
îndemîna sfaturilor populare materialul nece
sar pentru propunerile viitoare de plan.

De o insuficientă preocupare au dat dovadă 
organele ministerului și în ceea ce privește 
urmărirea sarcinii de reducere a prețului de 
cost al produselor. Nici astăzi această evi
dență și urmărire nu sînt bine organizate 
ceea ce duce ca unele regiuni să rea
lizeze o serie de produse la care 'se depă
șește prețul de cost planificat. In același 
timp o serie de întreprinderi locale continuă 
să livreze produse de calitate inferioară fapt 
ce determină pe beneficiari să nu le recepțio
neze. Și acestei probleme încă dureroasă pen
tru ministerul nostru ar fi trebuit să-i acor
dăm o mai mare atenție.

Pentru continua dezvoltare a industriei lo
cale, în vederea sporirii contribuției acestui 
sector la o mai bună aprovizionare a oame
nilor muncii cu bunuri de la.rg consum, Mi
nisterul Gospodăriei Comunale și Industriei 
Locale își propune pentru anul viitor o serie 
de măsuri. Aceste măsuri sînt menite să a- 
sigure creșterea producției de bunuri de larg 
consum în industria locală în anul 1955 cu 
peste 25 la sută față de realizările acestui an. 
O bună parte din totalul investițiilor alocate 
din fond central se vor folosi pentru dezvol
tarea ramurilor producătoare de bunuri de 
larg consum prin noi construcții sau reechi- 
parea unităților existente. Pentru asigurarea 
desfășurării normale a procesului de produc
ție, precum și pentru studierea noilor baze de 
materii prime locale ce pot fi valorificate în 
cadrul regiunilor se va trece la formarea unor 
grupe de tehnicieni în cadrul Direcției Ge
nerale de Industrie Locală.

In scopul creșterii rentabilității unităților 
locale se va accentua acțiunea de profilare 
a întreprinderilor prlntr-o comasare pe regiuni 
a unităților producătoare de același gen de 
produse. Această acțiune va asigura un con
trol tehnic mai bun și o mecanizare a pro
cesului de producție, obținîndu-se o creștere 
corespunzătoare a productivității muncii.

Măsurile pe care Ministerul Gospodăriei 
Comunale și Industriei Locale ie pregătește 
pentru a fi puse tn aplicare încă de la înce
putul anului viitor își vor atinge scopul 
numai pe măsură ce și organele locale ale 
puterii de stat își vor îmbunătăți munca de 
conducere competentă a economiei locale.

★

Ca învățătura,
Cftpiii stau bine

De altfel și copiii se simt ca In familie. 
Ei sînt mulți, dar familia este și mai 
numeroasă. Au văzut bine acest lucru din 
însăși mutarea tor in oraș Educatoarele și 
educatorii școlilor medii din oraș au amena
jat interioarele iar muncitorii de la I.M.S. 
au reparat instalațiile electrice și sanitare.

Un clopoțel vestește 
pauza. Ochii copiilor 
se îndreaptă către ușa 
prin care apare, fără 

intîrziere, Maria Pavel, bucătăreasa acestei 
numeroase familii aducind o tavă mare cu 
gogoși calde, pudrate cu zahăr, din care 
fiecare copil iși ia porția sa. Bucătăreasa Ie 
imparte, gogoși, zîmfjete de mamă și Între
bări :

— Tu ai luat note bune săptămina asta?
— Foarte bune, răspunde cel Întrebat, și 

drept recompensă ea ii mai presară dintr.un 
cornel puțină pudră de zahăr pe gogoașa 
fierbinte. Cu atit poate stimula ea învăță
tura-

După cum scrie la gazeta de perete și in 
carnetul educatorilor, cu învățătura copiii 
stau bine.

Toți sint ia școală linii urmează cursurile 
școlii de 4 ani care funcționează chiar in 
incinta casei de copii și alții la școala de 7 
ani nr. I din oraș.

In rindul elevilor de la școala nr. 1 băieți 
s-au evidențiat atît la învățătură cît și la 
purtare elevii din casa de copii : Petre Ton- 
ghioiu și Constantin Ciovică din clasa a 
Vll-a, Gh. Limberea și Octavian Georgescu 
din clasa a Vl-a, Nicolae Paltin și Vasile ' 
Horșa din clasa a V-a.

■—> Salut tovărășesc — 
gazetei „Veac Nou“
„Veac Nou", organ al Consiliului Ge

neral A.R.L.U.S. Împlinește 10 ani de ac
tivitate. Născută în decembrie 1944, cu- 
rînd după eliberarea țării noastre de către 
eroica Armată Sovietică, gazeta a par
curg un drum lung de muncă rodnică în 
domeniul întăririi prieteniei dintre poporul 
romîn și popoarele Uniunii Sovietice.

In decursul activității sale gazeta a 
adus o serioasă contribuție la cunoaște
rea Uniunii Sovietice, la popularizarea 
experienței sovietice în diverse domenii 
ale economiei naționale, în domeniul ști
inței, al culturii și artei sovietice, la 
popularizarea politicii externe pașnice a 
marii Uniuni Sovietice.

In cei 10 ani de activitate „Veac Nou" 
a prezentat în paginile sale materiale bo
gate și variate privind realizările oameni
lor sovietici, cele mai rodnice inițiative 
ale constructorilor comunismului, articble 
de știință și tehnică popularizată, de cri
tică literară, materiale beletristice din 
tezaurul inepuizabil al culturii ruse și 
sovietice.

Făcînd cunoscute și popularizînd în 
rîndurile poporului nostru muncitor mă
rețele realizări ale Uniunii Sovietice, ex
periența istorică a construirii socialismu
lui și comunismului în U.R.S.S., „Veac 
Nou'*  a sporit și sporește numărul prie
tenilor U.R.S.S., îmbogățește cu expe
riență prețioasă pe constructorii socialis
mului din țara noastră, contribuie la În
tărirea și mai puternică a străvechii prie
tenii dintre poporul romîn și popoarele 
sovietice.

Cu prilejul aniversării a 10 ani de a- 
pariție, „Romînia liberă" adresează colec
tivului de redacție al gazetei „Veac 
Nou", un cald salut tovărășesc urindu-i 
noi succese pe drumul întăririi continue a 
prieteniei dintre țara noastră și marea 
noastră eliberatoare șl prietenă, Uniunea 
Sovietică, țara socialismului victorios, 
țara constructorilor comunismului.

Pe urmele materialelor publicate

Clubul
„Petiția nerezolvată“

Sub acest titlu a fost publicat în ziarul 
„Romînia liberă" din 18 noiembrie 1954 un 
foileton în care erau criticate manifestările 
de birocratism de la comitetul executiv oră
șenesc Iași. Insușindu-și critica adusă, comi
tetul executiv orășenesc Iași ne-a trimis o 
scrisoare semnată de tov. Ion Niculi, preșe
dintele comitetului executiv orășenesc șt 
Ioan Alexe, secretar pe care o publicăm mai 
jos:

Comitetul executiv al orașului Iași își în
sușește critica aspră, dar justă, ce i-a fost 
adusă în rîndurile foiletonului Clubul „Peti
ția nerezolvată".

Este adevărat că în unele secțiuni ale sfa
tului, saleriaiții folosesc în munca lor un 
practicism îngust, birocratic, care frînează 
uneori treburile obștești ale sfatului, nemul
țumind adesea pe cetățeni.

Comitetul executiv n-a .procedat bine a- 
tunci cînd a trimis adresa Direcției Generale 
a Treburilor, secției gospodăriei comunale, 
pentru ca în cele din urmă să ajungă la 
salariatul N. Mironescu de la Spațiul Loca
tiv, care a avut o .atitudine nepermisă și 
condamna bilă față de studentul loan Florea 
oare solicita o locuință.

Foiletonul Clubul „Petiția nerezolvată" a 
fost prelucrat cu toți membrii comitetului 
executiv, în urma căreia s-au luat o serie 
de măsuri practice prin care comitetul exe
cutiv va interveni cu hotărîre la stîrpi- 
rea tuturor actelor de birocratism. S-a insti
tuit u.n sistem operativ de urmărire a ce
rerilor oamenilor muncii, ier membrii comi
tetului executiv vor căuta să rezolve cît mai 
urgent cererile cetățenilor înlăturîndu-se ori
ce fel de a minări inutile.

Comitetul executiv va duce o susținută 
muncă de lichidare a oricărei atitudini de ne
păsare sau birocratism a salatiaților ce pre
judiciază prestigiul organului local el pu
terii de Stat.

„Li-e dor 
de-acasă“...

Intre copiii aceștia 
întreținuți de stat și 
între colegii lor cu fa
miliile în oraș s-a legat 

o strînsă prietenie. Iși fac vizite. își duc 
daruri.

Cînd clopoțelul a su
nat încetarea pauzei 
în sala de meditație 
l-am găsit pe elevul

Constantin Ciovică. Scria aplecat peste 
foaia de hirtie, cu gindurile duse departe.

— Cui scrii? — l-am întrebat eu.
— Celor de ta Lupeni. Anul acesta, mulți 

elevi care au absolvit clasa a Vll-a au intrat 
în școala medie tehnică de cărbune de la 
Lupeni. O duc bine acolo. Și învață bine... 
dar li-e dor de-acasă, li-e dor de noi Ne scriu 
în fiecare săptămînă și ne spun că in vacanța 
de iarnă vin la noi, vin că li-e dor de-acasă.

— Tu în ce clasă ești ?
— Intr-a Vll-a, îmi răspunde Ciovică. El, 

eu mă fac miner, cind termin școala, dar 
poate intru aci Ia școala de cărbune din 
Cîmpulung, să fiu mai aproape de casă

Acasă și casă pentru ei nu însemnează 
casele de orfani din care au venit, ci 
casa asta comună, caldă și primitoare, casa 
copilăriei fericite, cu ajutorul căreia partidul 
și guvernul redau vieții noi, patriei, pe cei 
care altădată piereau striviți de greutățile 
nedreptei așezări sociale.

♦
Cînd am ieșit din nou în stradă, ploaia 

se potolise Printre brazii care străjuiesc 
intrarea, soarele cernea din dosul norilor 
cîteva fire de lumină, ca un zîmbet de copil. 
Și nu m-am mai gîndit la copilăria 
mea nefericită ci la viața nouă, plină de 
bucurii, la viitorul copiilor noștri.

I. GH. RADUCU 
corespondent voluntar

FILME NOI

CHIBRITU
Im jurul anului 1883 — cînd Cehov a acri» 

povestirea „Chibritul suedez" — romanele 
polițiste șl de senzație Inundaseră librăriile.

„Citești și te cuprinde teama. Te îngro
zești că există oameni care pot fi asemănă
tori „paricizilor" șl „amanțllor otrăvitori", 
— scria la un moment dat Cehov. Ca o 
ripostă puternică la această stare de fapt 
marele scriitor publică spumoasa șl savu
roasa povestire satirică „Chibritul suedez". 
Deși a fost scrisă în perioada cînd Cehov era 
încă student la medicină șl începător în ale 
literaturii, povestirea „Chibritul suedez", 

O scenă din film
are vigoarea demascatoare, prospețimea șl 
subtilitatea specifică scrierilor cehoviene de 
mai tîrziu.

Depășind cu mult cadrul unei simple 
parodii literare, povestirea lui Cehov oferă 
un tablou cuprinzător al moravurilor vremii 
sale, o descriere amplă și vie a unei întregi 
galerii de tipuri specifice societății ruse de 
la sfirșitul secolului al XIX-lea.

Cu prilejul comemorării a 50 de ani de la 
moartea marelui clasic rus, cineaștii sovie
tici au transpus pe ecran pe lîngă alte po
vestiri ale lui Cehov și „Chibritul suedez".

Scenaristul N. Erdman, împreună cu 
regizorul K. Iudin, artist emerit al R.S.F.S.R., 
păstrînd laconismul și ironia caustică, spe
cifice operei cehoviene și folosind cu succes 
posibilitățile și mijloacele artei cinematogra
fice au reușit să creeze o seînteietoare co
medie. Păstrînd stilul de parodie al poves
tirii, scenariul și regia au creat un film 
vesel, în care comicul scenelor și al 
personajelor întărește forța demascatoare a 
povestirii.

Dînd amploare unor detalii care în poves
tire sînt cuprinse uneori doar în cîteva 
cuvinte, realizatorii scenariului au reușit să 
redea, cu o deosebită putere de evocare, 
toată atmosfera grea și îmbîcsită a vieții de 
provincie din Rusia secolului trecut. N. 
Erdrnan și K. Iudin au îmbogățit trăsăturile 
de caracter ale personajelor fără să altereze 
prin aceasta cu nimic compoziția autorului, 
sau gradul de parodiere a acțiunii.

Intriga filmului „Chibritul suedez" se cen
trează în jurul eforturilor și „deducțiilor 
logice" ale unui „experimentat" și „inteli
gent" judecător de instrucție și ale ajutoru
lui său înzestrat cu un „deosebit fler" de 
detectiv, pentru descoperirea asasinului mo
șierului Mark Ivanovici.

Prin acțiunea antrenantă, prin dialogurile 
vii, scenariul a dat colectivului de actori 
largi posibilități de interpretare. Din distri
buție fac parte actori emeriți ai teatrului so
vietic care cu ajutorul regiei au reușit să 
evoce atmosfera cehoviană și să imprime 
spectacolului unitate șț armonie. Astfel în 
rolul judecătorului de instrucție Nicolai

Din neplăcerile unor spectatori
Iubitorii de muzică care au bucuria să 

asiste la un spectacol al Teatrului de O- 
peră și Balet nu pot să nu rămină entu
ziasmați de măestria artistică a cîntăreți- 
lor sau a dansatorilor, de frumusețea și 
curățenia sălii de spectacol și a foaye- 
relor.

Din păcate, deseori acest entuziasm 
este atenuat de unele neplăceri ^mărun
te" care contrastează cu nivelul ridicat al 
spectacolelor și cu atmosfera generală 
care domnește în acest teatru de frunte 
al țării noastre.

Ele încep încă de la intrarea în holul 
teatrului. Aici, la garderobă, în cutia în 
care se află plăcuțele cu numere, specta
torii pot vedea aruncate neglijent cîteva 
hîrtii de un leu care parcă privesc insi
nuant spre vizitator. Dacă acesta nu în
țelege sau se preface că nu înțelege sem
nificația acestora, garderobiera își asumă 
ea sarcina să-l lămurească într-un fel sau 
altul. Mijloacele sînt dintre cele mai va
riate. Incepind de la o privire plină de 
miez și pînă la aplicarea de sancțiuni re
calcitranților (tărăgănarea la nesfîrșit a 
predării tăbliței cu numărul, aruncarea 
ostentativă și cu dispreț a acesteia, etc.).

După ce a scăpat de calvarul acestei 
„garderobe gratuite" spectatorul se lo
vește de atitudinea curioasă a unor pla
satori. Dacă cineva își închipuie că pre
țul unui program e de un leu se înșeală. 
Cei care nu-și dau de bună voie obo
lul" sînt treziți la realitate de plasatori 
a căror inventivitate In ..ciuptre' este 
demnă de o cauză mai bună. De cele mai 
multe ori. ei nu au în întregime restul și 
se oferă să ți-l aducă mai tîrziu Or, dat 
fiindcă sînt atît de prinși în ocupația lor. 
nu le poți pretinde să-și amintească că au 
să-ți înapoieze un leu sau doi. Dacă ai 
meschinăria să le ceri tu însuți restituirea 
sumei, te privesc plini de dispreț și îți 
aruncă banii cu același gest cu care nu 
mult înainte ai primit tăblița de la gar
derobieră

Sfătuim pe cei care vor asista în viitor 
la spectacolele Teatrului de Operă șt Ba
let, să nu li se facă sete. Fiindcă altfel, 
vor avea ocazia să se întîlnească cu alți 
cerberi. Singura băutură accesibilă e ci

tronada sau oranjada. Cel puțin așa nu

L SUEDEZ
Ermolaevici Ciubikov apare A. Gribov, artist 
al poporului, laureat al Premiului Stalin, 
care joacă de aproape 30 de ani pe scena 
Teatrului Academic de Artă din Moscova j 
Interpretul ajutorului judecătorului de in
strucție este unul dintre fruntașii actorilor 
de la Teatrul Central al Armatei Sovietice, 
A. Popov î M. Nazvanov, artist emerit, 
laureat al Premiului Stalln, interpretează 
rolul moșierului Mark Ivanovic! ; în rolul 
Olgăi Petrovna apare actrița M. Kuznețova 
de la Teatrul „A. S. Pușkin" din Moscova. 
Interpretul lui Psekov este N. Grițenko, 

artist emerit, laureat al Premiului Stalin, 
actor al Teatrului „Vahtangov".

Jocul actorilor, deosebit de convingător 
prin îndrăzneață interpretare creatoare a 
textului, aduce în fața spectatorilor figuri 
tipice, vii, care stîrnind rîsul, înfierează 
moravurile decăzute ale Rusiei contemporane 
lui Cehov.

Judecătorul de instrucție Ciubikov este 
interpretat de A. Gribov cu multă măiestrie 
artistică. Mimica deosebit de bogată și de 
expresivă a actorului, face ca pe fața lui- 
spectatorul să citească cu ușurință senti
mentele ce.l animă. A. Gribov, în rolul 
judecătorului de instrucție Ciubikov, pro
voacă rîsul nu prin șarjarea comicului per
sonajului, ci prin contrastul dintre seriozi
tatea lui și situațiile comice în care se 
găsește.

Cu mult talent este interpretat în film șl 
rolul deosebit de dificil al' lui Diukovski, 
ajutorul judecătorului de instrucție. Conform 
metodelor detectivilor din romanele polițiste, 
el se străduiește cu tot zelul de care este 
capabil să facă cercetări și „deducții logice" 
pentru descoperirea criminalului.

Trebuie să menționăm că actorii au acor
dat aceeași atenție și interpretării rolurilor 
de mai mică întindere. Valetul Nikolașka, 
Aculika, sînt personaje bine conturate care 
deși au doar cîteva replici, în mintea spec
tatorului rămîn la fel de vii ca și persona
jele principale'ale filmului.

Spectatorul sezisează cu ușurință ironia 
lui Cehov la adresa cercetărilor polițiste gen 
Sherlock Holmes, la adresa falsei morale din 
„înalta" societate, a mărginirii și a lipsei 
de orizont a funcționarilor țarișiti. Rîsul 
sănătos al spectatorilor stigmatizează mora
vurile micii burghezii provinciale, atît de 
tipic și de puternic zugrăvite de Cehov.

Filmul în culori „Chibritul suedez" a fost 
lucrat cu multă atenție de operatorii I. 
Ghelein șl V. Zaharov, care au reușit să 
redea caracterul dinamic al evenimsn*elor,  
să păstreze vioiciunea acțiunii. Coloritul 
natural, bogat și variat in nuanțe, sporește 
frumusețea acestui film care se vizionează 
cu interes și multă plăcere.

GABRIELA BUCUR

mesc vînzătorii de la bufet acea băutură 
care cu mare greutate poate fi deosebită 
de apa de la cișmea. Singura deosebire 
evidentă e că se servește într-o jumătate 
de pahar și costă doi lei.

In aCest fel. vizitatorii teatrului au de 
suportat pe lingă costul biletului diverse 
„suprataxe" neprevăzute, rod al inventi
vității personalului. Ar fi de dorit ca ad
ministrația Teatrului de Operă și Balet 
să ia măsuri pentru stăvilirea excesului 
de inițiativă a personalului în subordine, 
care capătă proporții periculoase.

Nepăsare
O serie de imobile administrate de în- 

prinderea de locuințe și localuri din 
Sibiu sînt păstrate într-un mod cu totul 
neco espunzător. La unele imobile lipsesc 
burlanele de scurgere, din care cauză apa 
de ploaie se scurge in locuințe In această 
situație se află imobilul din strada Tudor 
Vladimirescu nr 8. cel din strada Nouă 
nr 44. precum și cele existente pe unele 
străzi ale orașului de jos

Alături de construcțiile care se deterio
rează din cauza lipsei de preocupare pen
tru completarea și montarea burlanelor, 
mai există unele clădiri care au acoperi
șurile stricate. Printre acestea se află imo
bilul din strada Tudor Vladimirescu nr 
9 și cel din strada Morilor nr. 20. Deși 
locatarii clădirilor amintite au sezisat 
responsabilii de sectoare, totuși reparațiile 
solicitate n-au fost executate nici pînă 
în prezent.

Diminuările care se aduc în asemenea 
cazuri fondului de locuințe din orașul Si
biu puteau fi simțitor înlăturate dacă res
ponsabilii de sectoare ar ft găsit vreme 
să popularizeze conținutul instrucțiuni lo> 
Ministerului Gospodăriei Comunale și In
dustriei Locale care lămuresc ce anume 
reparații pot fi efectuate de către locatari 
în contul chiriei. Probabil că ei se gin- 
dese să facă acest lucru după ce imobi
lele respective vor fi complet avariate

Și fără îndoială că așa se va Intîmplo 
dacă comitetul executiv al sfatului popular 
al orașului Sibiu nu va lua măsurile cu
venite pentru grăbirea executării lucrări
lor de reparații curente și capitale, cil și 
în scopul aplicării instrucțiunilor din 20 
august 1954 referitoare la efectuarea di

feritelor genuri de reparații.



Poporul romîn va ști să-și apere pacea 
și viața sa nouă

Nota adresată de guvernul sovietic 
ambasadelor Franței, Angliei și S. U. A. la Moscova

In toată țara, tn întreprinderi ți Instituții, la sate ea ți la 
orațe, oamenii muncii se ridică cu hotărlre ți mînle împotriva 
reînvierii militarismului german, de pe urma căruia poporul 
nostru a avut atita de suferit

Dîndu-și totala sa adeziune la Declarația comună a partlcl-

panților la Conferința de la Moscova pentru asigurarea secu
rității colective tn Europa, poporul romin — afirmîndu-țl vo
ința sa de pace — declară că va ști să apere pacea ți viața 
nouă pe care și-o clădește, că va da o ripostă hotărită tutu
ror celor care vor Încerca să dezlănțuie un nou război.

Oamenii de știință din țara noastră susțin Declarația 
semnată la Moscova

Academia Republicii Populare Romîne a 
ținut vineri seara o ședință tn cedrul căreia 
Înaltul foc al oamenilor de știință din pa
trie noastră a condamnat încercările cercuri
lor guvernamentale din occident de a reîn
via militarismul german.

Ședința a fost deschisă de acad. prof. dr. 
C. I. Parhon, președintele de onoare al A- 
cademiei R.P.R., care a arătat că oamenii 
de știință din țara noastră își exprimă to
tala . adeziune șl susțin cu căldură Decla
rația semnată la Moscova de reprezentanții 
guvernelor participante la conferința state
lor europene pentru asigurarea păcii și secu
rității în Europa.

A luat cuvîntul acad. N. Lupu, care a ară
tat printre altele:

„Problemele dezbătute la conferința de la 
Moscova sînt de o însemnătate vitală pentru 
poporul nostru, pentru toate popoarele Eu
ropei, pentru pacea lumii întregi. Conferința 
de la Moscova s-a întrunit într-un moment 
cînd evoluția evenimentelor din Europa occi
dentală urmează o cale primejdioasă pen
tru cauza păcii. Acest lucru se datore ș te 
faptului că unele state occidentale fac totul 
pentru a grăbi remilitarizarea Germaniei oc
cidentale și a o atrage în grupări militariste 
opuse altor state.

Declarația adoptată, pe baza analizei si

Noi iubim această viață și nu vom renunța la ea
In sala de festivități a uzinelor „Repu

blica" s-a adunat tot colectivul uzinelor spre 
a-și spune cuvîntul în problema securității 
Europei.

Tov. Constantin Albulescu, decanul facul
tății muncitorești, vorbește muncitorilor 
despre recenta Conferință de la Moscova a 
statelor europene pentru asigurarea păcii și 
securității în Europa, îi informează pe larg 
asupra situației create în lume în urma 
manevrelor cercurilor occidentale agresive 
în vederea reînvierii Wehrmachtului hitlerist.

— In Ruhr — spune vorbitorul — au și 
început să duduie mașinile producătoare de 
arme și muniții pentru cotropitorii de acum 
10 ani ai Europei. Acordurile de la Paris 
înseamnă 500.000 de soldați fasciști, dacă 
nu chiar șl mai mulți, înarmați pînă în 
dinți, gata să se năpustească asupra noas
tră, asupra vecinilor noștri.

Iată de ce în Declarația Conferinței de la 
Moscova se arată că dacă puterile occiden
tale vor ratifica tratatele de care am vorbit, 
noi trebuie să luăm toate măsurile ca să fim 
pregătiți.

Sîntem alături de cei care au semnat Declarația de la Moscova
întruniți într-un miting, artiștii plastici 

din Capitală au ascultat cuvîntul pictorului 
Anastase Anastasiu, secretar al Uniunii Ar
tiștilor Plastici din R.P.R., despre lucrările 
Conferinței de la Moscova pentru asigura
rea păcii și securității în Europa.

Vorbitorul a arătat că, cu toate încercările 
repetate ale Uniunii Sov'etice și ale țărilor 
de democrație populară pentru stabilirea unei 
păci trainice în Europa, forțele vrăjmașe a- 
gresive din Apus pregătesc o nouă aventură 
războinică

In aceste zile, în presa noastră am putut 
cit! — a spus vorbitorul — mărturiile mul

Pentru zădărnicirea tuturor planurilor agresive
CRAIOVA. — Sub auspiciile comitetului 

regional de luptă pentru pace, în sala „Re
nașterea" din Craiova a avut loc zilele tre
cute o adunare a reprezentanților cultelor. 
La adunare au participat reprezentanții cul
telor ortodox, romano-catolic, mozaic și ad
ventist.

Cu acest prilej, reprezentanții cultelor din

Singura cale pentru menținerea păcii este 
de securitate colectivă

CLUJ. — La Casa Universitarilor din Cluj 
a avut loc miercuri seara o adunare a foști
lor deportați, a văduvelor, orfanilor și in
valizilor de război la care au participat și 
numeroși alți oameni ai muncii

Adunarea a fost deschisă de prof. univ. 
Constantin Daicovici, președintele comitetu
lui regional de luptă pentru pace, după care 
prof. univ. Tudor Bugnariu de la Universita
tea „Victor Babeș" a Scos în evidență sco
purile urmărite de imperialiști prin reînvie
rea Wehrmachtului. Oamenii muncii din Cluj

SUCEAVA. — In regiunea Suceava conti
nuă să aibă loc mitinguri și adunări însu
flețite în care oamenii muncii romînl, ucrai
neni, ruși germani își exprimă aprobarea 
deplină față de Declarația guvernelor state
lor europene participante la Conferința de la 
Moscova

La mitingul de la uzinele textile „Moldo
va" din Botoșani, inginerul lancu Aronovici 
a vorbit despre însemnătatea Conferinței de 
la Moscova, arăt’nd că poporul nostru mun
citor ca și toate popoarele din lagărul so
cialismului, va ști să lupte pentru a-și apăra 
cuceririle democratice, pentru a apăra pocea 

I A luat apoi cuvîntul filatoarea fruntașă 

Președintelui Prezidiului Marii Adunări Naționale 
a Republicii Populare Romîne 

Doctor PETRU GROZA
București 

Stimate Președinte,
Cu prilejul împlinirii a 70 de ani de la nașterea Dvs., în nu

mele Prezidiului Adunării Populare Supreme a Republicii Populare 
Democrate Coreene și din partea mea personal vă trimit felicitări 
cordiale. Vă urez multă sănătate și cele mai bune succese în munca 
Dvs. nobilă.

Președintele Prezidiului 
Adunării Populare Supreme 

a R. P. D. Coreene
KIM DU BON

Președintelui Prezidiului Marii Adunări Naționale 
a Republicii Populare Romîne 

Tovarășului dr. PETRU GROZA
București

Vă rog stimate tovarășe președinte să primiți cu prilejul celei 
de a 70-a aniversări a Dvs. felicitările mele cele mai cordiale.

Vă urez multă sănătate și noi succese în munca Dvs. rodnică 
pentru binele poporului frate romîn, pentru întărirea prieteniei și 
colaborării între popoarele noastre, pentru pace și socialism.

Președintele Consiliului de Miniștri 
al Republicii Populare Bulgaria

VILKO CERVENKOV

tuației Internaționale actuale, arată singura 
cale justă ce trebuie urmată pentru a rezol
va problema germană corespunzător intere
selor tuturor popoarelor, corespunzător in
tereselor apărării și întăririi păcii în lume.

Noi salutăm cu căldură și sprijinim pe de
plin hotărîrile conferinței de la Moscova 
care constituie o nouă etapă importantă în 
lupta pentru pace șl securitate în Europa. 
Nouă oamenilor de știință ne revin astăzi 
sarcini de mare cinste și răspundere. Noi 
trebuie să intensificăm munca noastră pen
tru a contribui la continua ridicare economi
că și culturală a poporului nostru și totodată 
la întărirea capacității de apărare a patriei 
noastre scumpe.

Noi oamenii de știință din Republica 
Populară Romină avem încredere deplină în 
forțele lagărului democratic în frunte cu U- 
niunea Sovietică, în resursele lor inepuiza
bile. Noi privim cu încredere viitorul pen
tru că experiența istorică confirmă faptul 
că nu există forță în lume în stare să în
toarcă înapoi roata istoriei și că orice în
cercări de a opri în loc „cu forța" dezvol
tarea noului, sint sortite de la început eșe
cului. Noi facem front comun cu întreg po
porul nostru în jurul Partidului Muncitoresc 
Romîn și al Guvernului R.P.R., șl ne luăm

Cuvintele vorbitorului sînt acoperite de 
aplauze. însuflețirea din sală crește.

Vorbește acum laminatorul I. Boghianu. 
Din nou — arată el — ațîțătorii la războj șe 
pregătesc să ne atace. Ei vor să lovească în 
drepturile și libertățile noastre, în viața, pe 
care o construim. Noi iubim această viață 
și nu vom renunța la ea. Dacă vor încerca 
să pună în aplicare planurile lor, el nu ne 
vor găsi nepregătiți, se vor izbi de zidul de 
netrecut al forței noastre. Așa să știe plă- 
nuitorii de măceluri și de jafuri

Sala întreagă ascultă cu multă luare 
aminte cuvintele directorului general al 
uzinei, tov. Gh. Petroiu.

— Cu mult înainte de război, magnații 
hitleriști puseseră ochii pe marile întreprin
deri metalurgice din țara noastră cărora 
le-au rezervat un rol important în economia 
de război a Germaniei fasciste. Misiunea de 
acaparare a industriei grele de la noi a fost 
încredințată concernului „Hermann Goering 
Werke", prezidat de odiosul mareșal nazist 
cu același nume, concern reprezentat în 
țara noastră prin societatea de tristă amin

tor oameni din patria noastră care făcîndu-se 
ecoul întregului popor se ridică împotriva a- 
celor care vor să atenteze la cuceririle noas
tre de pînă acum.

Noi. oameni ai artei plastice, muncitor' în 
ctmpul sculpturii, picturii, graficii, ilustrației 
de carte, caricaturii, sîntem datori să sporim 
eforturile noastre creatoare, să facem pe vii
tor ca arta noastră să oglindească deopo
trivă realizările, gîndurile, dragostea de pa
trie care transformă poporul nostru îrttr-un 
zid de netrecut. Ca cetățeni și artiști ai 
R.P.R. sîntem și vom fi alături de cei care 
au semnat Declarația de la Moscova.

regiunea Craiova și-au manifestat adeziunea 
la recentele hotărîri ale sesiunii Consiliului 
Mondial al Păcii de la Stockholm și aproba
rea deplină a Declarației Conferinței țărilor 
europene de la Moscova pentru apărarea păcii 
și securității în Europa. Participanții la 
adunarea cultelor din regiunea Craiova și-au 
manifestat voința lor fermă de a sluji cauza

— a spus vorbitorul — nu uită grozăviile 
războiului și tocmai de aceea consideră că 
singura cale pentru menținerea păcii este 
crearea sistemului de securitate colectivă pro
pus de Uniunea Sovietică.

A vorbit apoi prof. univ. Gali Erno, pro
rector la Universitatea „Bolyai". Popoarele 
iubitoare de pace — a spu6 vorbitorul —• nu 
vor admite ca tezaurul culturii mondiale de 
mii de ani să cadă pradă distrugerilor. Po
porul nostru nu va admite să se reediteze 

Vom apăra cuceririle noastre democratice
în întrecerea socialistă Maria Plugaru, care 
a spus printre altele: „Sîntem hotărîți să 
muncim cu eforturi sporite pentru continue 
întărire și înflorire a patriei noastre dragi, 
și în același timp să luptăm pentru înfrînge- 
rea uneltirilor cercurilor guvernante ale țări
lor din apus care urmăresc reînvierea mili
tarismului german".

Cu vii aclamații, participanții la miting ou 
adoptat o moțiune de sprijinire a Declarației 
Conferinței de la Moscova.

La mitingul care a avut loc la fabrica de 
cherestea din Stulplcafli, raionul Gura Humo
rului, gateristul Nicolae Iftimie a spus : „Po
porul nostru muncitor va ști să dea o ripostă

TELEGRAME 

angajamentul de a contribui prin întreaga 
noastră activitate la închegarea și mai strîn- 
să și mai puternică a tuturor forțelor iubi
toare de pace, de a întări puterea patriei 
noastre, astfel ca orice încercare de tulbura
re a vieții noastre pașnice 6ă se izbească 
de o ripostă zdrobitoare.

Acad. Șt. Vencov, prim secretar al Aca
demiei R.P.R., a dat apoi citire moțiunii a- 
probată de membrii Academiei în care se 
spune între altele: Academicienii, membrii 
corespondenți și colaboratori științifici ai 
Academiei R.P.R., împreună cu toți oamenii 
de știință din R.P.R., aprobă cu entuziasm 
și sprijină pe deplin hotărîrile conferinței 
statelor europene ținută la Moscova, pentru 
asigurarea păcii șl securității în Europa.

Oamenii de știință din Republica Populară 
Romînă aprobă cu însuflețire toate măsurile 
preconizate de conferința de la Moscova, 
măsuri care contribuie la întărirea capacită
ții de apărare a țărilor amenințate de reîn
vierea militarismului german. Nu vom cruța 
nici un efort pentru ca țara noastră să poată 
contribui prin toate mijloacele sale la întă
rirea puternicului lagăr al democrației și pă
cii în frunte cu Ma.rea Uniune Sovietică, le 
întărirea tuturor forțelor care luptă pentru 
apărarea activă a păcii și securității în Eu
ropa și în lumea întreagă.

tire „Rogifer". Cedînd industria grea aces
tei societăți, guvernul antonescian trădător 
a făcut ,,Rogifer“-ului un mic „dar" de 3 
miliarde de lei, în valoarea de atunci.

Așa se face că întreprinderea noastrăi 
intrată pe mîinile jefuitorilor, a început să 
fabrice armament pentru susținerea războiu
lui de cotropire a Uniunii Sovietice. Secțiile 
care nu produceau armament au ajuns într-o 
asemenea decădere încît ziua eliberării 
patriei noastre a găsit producția de material 
tubular redusă la cifre ridicole.

Și iată că astăzi aceiași magnați, nesă
țioși neguțători de moarte, puși pe pi
cioare de prietenii lor de peste ocean, 
și-au sumes mînecile și ău pornit la. 
aceleași treburi murdare. Așa cum se arată 
în Declarația Conferinței de la Moscova, 
așa cum gîndim și noi, popoarele cer să 
înceteze acțiunile de refacere a militarismu
lui în Germania occidentală. Iar dacă cercu
rile agresive nu vor înțelege acest lucru 
pumnul nostru de oțel va ști să izbească și 
să zdrobească pe cei ce ar încerca să dez
lănțuie un nou război mondial.

(Agerpres)

Numeroși artiști plastici și-au luat anga
jamentul ca prin lucrările lor să susțină 
hotărîrile Conferinței de la Moscova.

In încheiere, Ion Doru, laureat al Premiu
lui de Stat, a dat citire unei moțiuni prin 
care artiștii plastici din țara noastră se de
clară de acord cu hotărîrile Conferinței de la 
Moscova. Ca artiști plastici militant! decla
răm cu tărie — se spune în moțiune — că 
alături de întregul popor vom ști să dăm ri
posta cuvenită oricui va încerca să ne abată 
din drumul nostru spre socialism.

(Agerpres)

păcii, pronunțîndu-se împotriva remilitarizării 
Germaniei occidentale.

In încheierea adunării, reprezentanții cul
telor au adoptat o moțiune, prin care se an
gajează să sprijine cu toate eforturile cauza 
sfîntă tuturor popoarelor, cauza păcii, luptind 
pentru zădărnicirea tuturor planurilor agre
sive, menite să dezlănțuie un al treilea 
război mondial.

crearea sistemului

crematoriile și camerele de gazare de la Ora
nienburg și Mathausen.

A luat apoi cuvîntul muncitorul Isidor Nus- 
bacher de la uzinele „Ianoș Herbak" și func
ționara Elisabeta Baki de la întreprinderile 
locale de locuințe care au fost deportați de 
regimul hortist; ambii și-au exprimat bucu
ria de a trăi de 10 ani într-o patrie liberă, 
spunînd că vor apăra această libertate cu 
orice preț. Adunarea a Votat apoi o moțiune 
prin care își exprimă solidaritatea cu Decla
rația adoptată la Conferința de la Moscova.

nimicitoare acelora care vor încerca să lo
vească în cuceririle sale democratice, în mun
ca sa pașnică și constructivă".

Mitinguri și adunări în care oamenii mun
cii și-au manifestat aprobarea față de Decla
rația de la Moscova au avut loc și în între
prinderea metalurgică „21 Decembrie". din 
Rădăuți, combinatul forestier „A 5-a aniver
sare a R.P.R." din Fălticeni, l.F.E.T. Fra
sin, combinatul Prodaliment din Burdujeni, 
în comunele Izvoarele Sucevei, Frumosu, 
Moldova Sulița, raionul Cîmpulung, la gos
podăria colectivă „Maxim Gorki" din satul 
Sulița, raionul Botoșani, precum și în alte 
întreprinderi, instituții, școli și sate din re
giunea Suceava.

MOSCOVA 10 (Agerpres)? — TASS trans
mite: După cum s-a mai anunțat în presă, 
la 29 noiembrie a. c- guvernele Franței, An
gliei și S.U.A. au adresat guvernului sovie
tic, prin intermediul ambasadorilor lor le

Textul notei guvernului sovietic adresată guvernului Franței
„Guvernul sovietic confirmă primirea notei 

din 29 noiembrie e guvernului Franței, care 
este răspunsul la notele guvernului sovietic 
din 23 octombrie și 13 noiembrie a. c.

Guvernul sovietic ia act cu regret de fap
tul că guvernul Franței nu a considerat, po
sibil să ia parte la conferință împreună cu 
celelalte state europene, pentru examinarea 
problemei securității colective în Europa.

Guvernul francez, după cum reiese din 
nota sa, nu a acceptat nici propunerea gu
vernului U.R.S.S. cu privire la convocarea 
unei conferințe a miniștrilor Afacerilor Ex
terne ai Franței, S.U.A., Angliei și Uniunii 
Sovietice pentru examinarea problemei re
stabilirii unității Germaniei și ținerii unor 
alegeri libere în întreaga Germanie, precum 
și a convocării unei conferințe pe întreaga 
Europă în scopul creării unui sistem de 
securitate colectivă în Europa.

Guvernul Franței nu numai că a refuzat 
să participe la conferința pe întreaga Eu
ropă și să examineze propunerile prezentate 
de guvernul sovietic cu privire la securitatea 
colectivă în Europa, dar nici nu a prezentat 
din partea sa vreo propunere pentru asigu
rarea securității colective în Europa. Se știe 
de asemenea că guvernul Franței, împreună 
cu ceitalți participant la blocul nord-atian- 
tic, a acționat în așa fel încît să împiedice 
participarea la această conferință a altor sta
te europene.

Astfel, guvernul Franței a adoptat o po
ziție care dovedește că el nu năzuiește să 
realizeze o înțelegere cu celelalte state eu
ropene cu privire la întărirea păcii în Eu
ropa și că împiedică crearea unui sistem 
eficace de securitate europeană.

In locul creării unui sistem eficace de secu
ritate colectivă în Europa, guvernul Franței 
se străduiește prin toate mijloacele să obțină 
ratificarea acordurilor de la Paris cu privire 
Ia remilitarizarea Germaniei occidentale și 
la atragerea ei în blocul nord-atlantlc agre
siv și în alte grupări militare ale unor state 
occidentale, îndreptate împotriva statelor iu
bitoare de pace din Europa. O asemenea po
litică duce la transformarea Germaniei occi
dentale într-un stat militarist cu toate con
secințele primejdioase decurgînd din aceasta, 
fără a mai vorbi despre faptul că remi itari- 
zarea Germaniei occidentale va face cu ne
putință unificarea ei într-un singur stat cu 
Republica Democrată Germană iubitoare de 
pace.

Atît în Uniunea Sovietică cît și în Franța 
și în alte state europene, refacerea milita
rismului în Germania occidentală nu poate 
să nu provoace temeri serioase pentru desti
nele păcii în Europa. Guvernul Franței nu 
poate să nu știe de asemenea că așa-zise'.e 
„îngrădiri" ale militarismului german și, ga 
ranț iile pe hîrtie despre care este vorbă în a- 
corilurile de la Paris, nu se bucură din mo
tive lesne de înțeles de încrederea popoare
lor din Europa.

Refacerea militarismului în Germania oc
cidentală și crearea armatei vest-germane

Congresul național a! Asociației 
„Franța-U. R. S. S.“

PARIS 10 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 10 decembrie, ziua celei de a 10-a 
aniversări a tratatului franco-sovietic de 
alianță și asistență mutuală, 6e deschide ta 
Paris cel de al VlI-lea Congres național aj 
Asociației „Franța—U.R.S.S.". In legătură 
cu aceasta, ziarul „L’Humanite" a adresat 
generalului Petit, vicepreședinte al Asocia
ției „Franța—U.R.S.S." și membru al Con
siliului Republicii, următoarele întrebări : 
Care sînt sarcinile principale care stau în 
fa-ța Congresului național șl care sînt pers
pectivele de dezvoltare a Asociației ?

Generalul Petit a subliniat că Congresul 
se deschide nu numai cu prilejul aniversării 
tratatului franco-sovietic de alianță și asis
tență mutuală și a aniversării stabilirii re
lațiilor diplomatice dintre Franța și U.R.S.S.; 
zilele acestea se împlinesc zece ani de exis
tență a Asociației.

„Congresul nostru național, a spus în con
tinuare generalul Peti-t, trebuie să mar
cheze de asemenea un punct de cotitură, 
ținînd seama de rolul pe oare îl are în 
prezent Uniunea Sovietică în întreaga lume 
și luîn-d în considerare de asemenea faptul 
că spre această țară este îndreptată atenția 
generală... A sosit momentul ca noi să che
măm pături mai largi ale populației din 
Franța să participe la activitatea multilate
rală a asociației noastre. Scopul nostru este 
reluarea și dezvoltarea schimbului cu Uni
unea Sovietică sub toate formele posibile. 
Firește, un efort deosebit trebuie depus pen
tru a asigura pacea și a stabili o alianță cu 
U.R.S.S., precum și cu alte țări".

------------•-------------

împotriva acțiunilor agresive 
ale S.U.A. contra R. P. Chineze

NEW YORK 10 (Agerpres). — TASS 
transmite: In ședința din 9 decembrie a 
Comitetului Politic Special, delegația Uniu
nii Sovietice a prezentat spre examinare 
Comitetului, care discută problema „Cu 
privire 1a acțiunile agresive împotriva R. P. 
Chineze și la răspunderea ce revine forțe
lor maritime militare ale S.U.A. pentru a- 
ceste acțiuni", următorul proiect de rezolu
ție:

„Adunarea Generală, luînd notă de faptul 
că in ultima Vreme, ca urmare a încetării 
războiului din Coreea și a restabilirii păcii 
în Indochina s-au creat condiții favorabile 
pentru reglementarea celorlalte probleme 
nerezolv-ate ș; pentru slăbirea continuă a 
încordării internaționale; constatînd cu în
grijorare că în zona insulei Taivan și a mă
rilor Chinei se semnalează acțiuni agresive 
din partea Unor forțe armate controlate de 
Statele Unite, acțiuni care se manifestă prin 
atacuri armate neprovocate asupra orașelor 
și regiunilor de coastă ale Chinei transfor- 
mîhd această zonă ÎUtr.un nou focar de 
război și reprezintă o primejdie gravă pen
tru pace; stabilind de asemenea că forțele 
armate care își au baza în zona sus-men- 
ționată săvîrșesc atacuri piraterești în lar
gul mării asupra vaselor Comerciale ale 
diferitelor țări, capturează aceste vase și 
folosesc violența față de membrii echipaje
lor lor, condamnă aceste acțiuni agresive 
care primejduiesc pacea și securitatea în 
Extremul Orient și recomandă guvernului 
Statelor Unite, care poartă răspunderea pen
tru situația creată în această zonă, să ia 
măsurile necesare pentru încetarea acțiuni
lor agresive sus-menționate, precum și a 
atacurilor piraterești împotriva vaselor co
merciale ale diferitelor țări".

Moscova, note de răspuns la notele guver
nului sovietic din 23 octombrie și din 13 no
iembrie a. c.

Textul notei guvernului Franței a fost pu
blicat la 2 decembrie în presa sovietică.

prevăzute în acordurile de la Paris sînt in
compatibile cu planul de reducere generală 
a armamentelor, care este examinat în pre
zent în Organizația Națiunilor Unite. Rati
ficarea acordurilor de la Paris va duce la in. 
tensifioarea cursei înarmărilor și va crea 
noi obstacole în calea realizării unui acord 
cu privire la reducerea armamentelor.

Guvernul U.R.S.S. consideră necesar să 
declare din nou că o asemenea poziție a gu
vernului Franței, care contribuie la restabi
lirea militarismului german, se află în con
tradicție flagrantă cu tratatul franco-sovietic 
din 1944 menit să împiedice o nouă agresiune 
germană și subminează în însăși baza ei im
portanța acestui tratat. Or, acest, tratat nu 
are pentru Franța și securitatea ei o impor
tanță mai mică decît pentru Uniunea So
vietică.

Această poziție a guvernului francez este 
de asemenea incompatibilă cu alte acorduri 
internaționale ta care a aderat Franța, ca de 
exemplu acordul de la Potsdam îndreptat 
spre restabilirea unității Germaniei pe baze 
pașnice și democratice și care exclude posi
bilitatea remilitarizării unei părți sau alteia, 
a Germaniei.

Guvernul sovietic este de acord că pentru 
reușite unei conferințe în problemele euro
pene de actualitate, inclusiv problem-a ger
mană, este necesar să se contribuie la crea
rea unor condiții corespunzătoare, favorabile 
realizării unei înțelegeri între statele inte
resate. Conferința țărilor europene pentru a- 
sigurarea păcii și securității în Europa care 
a avut loc la Moscova între 29 noiembrie 
și 2 decembrie, dovedește că din partea U- 
niunii Sovietice și ia celorlalte state partici
pante la această conferință există năzuința 
spre realizarea unei asemenea înțe'egeri în 
interesul întăririi păcii în Europa. Pe de 
altă parte, refuzul guvernului Franței de a 
participa atît la o conferință pe întreaga 
Europă, cît și la o conferință a celor patru 
puteri în problema germană, nu dovedește 
cîtUși de puțin că și el ar nutri asemenea 
năzuințe. încercările de a. prezenta lucrurile 
ca și cum ratificarea acordurilor de la Paris 
nu ar împiedica reglementarea problemei 
germane pe calea tratativelor între puterile 
interesate, nu numai că nu corespunde situa
ției reale, ci dimpotrivă nu pot decît să in
ducă în eroare opinia publică. Acestea sînt 
subterfugii folosite astăzi în Franța și în alte 
țări pentru a adormi vigilența popoarelor.

De fa-pt însă, ratificarea acordurilor de la 
Paris care prevăd transformarea Germaniei 
occidentale într-un stat militarist și atrage
rea ei în grupări militare îndreptate împo
triva altor state europene, va face lipsite de 
obiect tratative între cele patru puteri în ve
derea unificării Germaniei și va exclude po
sibilitatea realizării unui acord în această 
problemă. Ratificarea acordurilor de la Pa
ris este necesară acelora care tind nu spre 
micșorarea încordării în relațiile internațio
nale, ci, dimpotrivă — spre continua spori
re a acestei încordări.

Delegatul american folosește tribuna O. N. U. 
pentru a-i apăra pe spioni

Discutarea în Adunarea Generală a O.N.U. a „plîngerii" 
americane împotriva R. P. Chineze

NEW YORK 10 (Agerpres). — TASS 
transmite : La 8 decembrie a avut loc o șe
dință plenară a Adunării Generale a O.N.U., 
în cadrul căreia a fost examinată recoman
darea Comitetului General de a se include 
pe ordinea de zi a sesiunii o nouă problemă 
propusă de Statele Unite : „Plîngere împo
triva arestării și deținerii în închisoare a 
personalului militar al Națiunilor Unite, 
prin încălcarea acordului de armistițiu din 
Coreea". După cum s-a mai anunțat, inșis- 
tînd asupra includerii acestui nou punct pe 
ordinea de zi, delegația S.U.A. încearcă să 
abată atenția Adunării Generale de te discu
tarea unor importante probleme internațio
nale și s-o atragă în „operațiunea pentru 
salvarea" spionilor americani, demascați și 
condamnați de tribunalul militar de pe 
lîngă Tribunalul Popular Suprem al Repu
blicii Populare Chineze.

La discutarea recomandării Comitetului 
General, primul a luat cuvîntul reprezen
tantul S.U.A., Lodge.

Ca șl în Comitetul General, Lodge a în
cercat, în pofida faptelor, să prezinte ches
tiunea spionilor americani prinși asupra 
faptului în R. P. Chineză, șl condamnați în 
conformitate cu codul penal al R. P. Chi
neze, ca și cum aceste persoane nu s-ar fi 
îndeletnicit cu spionajul și ar fi fost doar 
„militari din trupele O.N.U.", iar arestarea 
lor a-r constitui o încălcare a acordului de 
armistițiu din Coreea.

Reprezentantul U.R.S.S., I. A. Malik, a 
declarat că delegația Uniunii Sovietice obiec
tează împotriva aducerii pToblemei spionilor 
americani în discuția Adunării Generale, 
pornind de la faptul că această problemă nu 
are nimic comun cu țelurile și sarcinile Na
țiunilor Unite.

Reprezentantul Uniunii Sovietice a relevat 
în continuare confuzia și contrazicerile din- 
tr-o serie de declarații oficiale americane cu 
privire la zonele șl scopurile raidurilor celor 
două avioane americane doborîte, pe bordul 
cărora, se aflau spionii americani. Această 
nepotrivire în declarațiile oficiale ale auto
rităților americane în privința locului unde 
s-au aflat și unde au fost atacate avioa
nele arată cît de neverosimile sint afirma
țiile că aceste avioane ar fi fost doborîte în 
Coreea.

Este în afara oricărei îndoieli că prin 
aducerea problemei spionilor americani în 
fața Organizației Națiunilor Unite se ur
mărește să se stîrnească zarvă în jurul a- 
cestei chestiuni, să se pornească o campa
nie de calomnii și născociri împotriva Re
publicii Populare Chineze și, în acest fel, 
să se abată atenția de la acțiunile agresive 
care au fost comise și se comit în prezent 
în Extremul Orient împotriva Republicii 
Populare Chineze.

In lumina tuturor faptelor și împrejurări
lor expuse mai sus, delegația Uniunii So
vietice a votat în Comitetul General împo
triva includerii pe ordinea de zi a sesiunii 
actuale a Adunării Generale a problemei 
privind pe spionii americani condamnați în 
China. Din aceleași motive ea obiectează 
împotriva includerii acestei probleme pe

La 9 decembrie, Ministerul Afacerilor Ex
terne al U.R.S.S. a adresat ambasadelor 
Franței, Angliei și S.U.A. la Moscova nota 
de răspuns a guvernului sovietic.

In situația creată, cînd s-a ivit primejdia 
directă a reînvierii militarismului în Ger
mania occidentală, slăbirea vigilenței popoa
relor în fața primejdiei unui nou război 
în Europa este cu totul inadmisibilă. Ca 
răspuns la înfăptuirea remilitarizării Ger
maniei occidentale și la noua accentuare 
a agresivității politicii Franței și a statelor 
legate de ea în blocul nord-.atlantic, Uniunea 
Sovietică și celelalte țări iubitoare de pace 
vor lua toate măsurile necesare pentru întă
rirea înarmării lor și pentru asigurarea secu
rității lor. Uniunea Sovietică și celelalte țări 
iubitoare de pace stat silite să întreprindă 
imediat tot ce este necesar pentru a opune 
forței armate crescînde a statelor agresive, 
care amenință menținerea păcii, o forță nu 
mai puțin puternică, precum și pregătirea lor 
pentru apărare și pentru salvgardarea păcii. 
Planurile agresive ale Franței șl celorlalte 
state ele blocului nord-atlantic împing spre 
o intensificare crescândă a cursei înarmări
lor. Prin aceasta, ele își asumă întreaga răs
pundere pentru consecințele actualei lor po
litici care este incompatibilă cu interesele 
păcii și duce ta agravarea considerabilă a 
primejdiei unui nou război în Europa.

Poziția Uniunii Sovietice în legătură cu 
semnarea acordurilor de la Paris și cu situ
ația creată in prezent în Europa este expri
mată în Declarație comună a guvernelor 
U.R.S.S., Republicii Populare Polone, Repu
blicii Cehoslovace, Republicii Democrate Ger
mane, Republicii Populare Ungare, Repu
blicii Populare Romîne, Republicii Populare 
Bulgarja și Republicii Populare Albania, a- 
doptată la 2 decembrie la conferința de ta 
Moscova a țărilor europene -pentru asigurarea 
păcii și securității în Europa. După cum se 
știe, guvernul Republicii Populare Chineze, 
care a participat la lucrările conferinței de 1a 
Moscova, a declarat că este cu totul de acord 
cu Declarația Conferinței de la Moscova și o 
sprijină pe deplin.

Guvernul sovietic trimite guvernului Fran
ței, împreună cu actuala notă, textul Decla
rației menționate.

In ceea ce privește problema austriacă, po
ziția Uniunii Sovietice în această problemă 
este exprimată în propunerile făcute la con
ferința de la Berlin e celor patru puteri și 
ulterior în notele respective ale guvernului 
sovietic. Se înțelege de la sine că ratificarea 
acordurilor de la Paris n-ar putea contribui 
ta realizarea înțelegerii atît de mult dorite 
în problema austriacă între statele interesate 
și Austria.

Guvernul sovietic a adresat note similare 
și guvernelor Angliei și S.U.A.".

La note guvernului sovietic este anexat 
textul Declarației guvernelor U.R.S.S., Repu
blicii Populare Polone, Republicii Cehoslova
ce, Republicii Democrate Germane, Republi
cii Populare Ungare, Republicii Populare 
Romîne, Republicii Populare Bulgaria și Re
publicii Populare Albania, adoptată lai Confe
rința de ta Moscova a țărilor europene pen
tru asigurarea păcii și securității în Europa, 
Ia 2 decembrie 1954.

ordinea de zi și va vota împotriva aprobării 
recomandării Comitetului General.

Reprezentantul Angliei, Nutting, a spriji
nit propunerea americană, luînd de fapt apă
rarea „dreptului" puterilor occidentale de 
a se deda nepedepsite la operațiuni de spio
naj pe teritoriul altor state.

Reprezentanta Cehoslovaciei, Sekaninova, 
a subliniat că plîngerea S.U.A. nu are nici 
un temei. Ea a mai reamintit că pînă și în 
parlamentul englez au. fost puse Ia îndoială 
afirmațiile care stau la baza plîngerii ame
ricane.

Reprezentantul Poloniei, S. Skrzeszewski, 
s-a pronunțat de asâmenea împotriva inclu
derii plingerii americana pe ordinea de zi a 
Adunării Generale, arătînd că ea are drept 
scop să provoace agravarea relațiilor inter
naționale.

Delegatul Canadei, Peanson, s-a pronun
țat pentru includerea plîngerii americane pe 
ordinea de zi a Adunării Generale.

Cu majoritate de voturi, Adunarea Gene
rală a aprobat recomandarea Comitetului 
General cu privire’ ta includerea plîngerii a- 
mericane pe ordinea de zi a sesiunii. Impo- 
țriva acestei hotărîri au votat delegațiile 
U.R.S.S., R.S.S. Ucrainene, R.S.S. Bieloruse, 
Poloniei și Cehoslovaciei. Delegațiile Indiei, 
Indoneziei, Birmaniei șl Siriei s-au abținut 
de la vot. A fost de asemenea aprobată re
comandarea Comitetului General de a se în
cepe discutarea acestei probleme direct la 
ședințele plenare, fără a aștepta să treacă 
cele șapte zile de la includerea ei pe ordinea 
de zi, după cum prevăd normele de proce
dură ale Adunării Generale. Delegațiile 
U.R.S.S., R.S.S. Ucrainene, R.S.S. Bieloruse, 
Poloniei și Cehoslovaciei au votat împotriva 
acestei recomandări. Opt delegații (Afganis
tan, Birmania, Egipt, India, Indonezia, A- 
rabia Satidită. Siria și Iugoslavia) s-au ab
ținut de la vot.

Apoi a început discuția generală, la care 
au participat reprezentanții S.U.A., Colum
biei și Suediei. Delegatul S.U.A. a repetat 
pentru a treia oară argumentele sale lipsite 
de temei, pe care le-a mai dezvoltat în Comi
tetul General șl în primul discurs din Adu
narea Generală. Reprezentantul Columbiei a 
sprijinit „plîngerea" americană. Delegatul 
Suediei a declarat că delegația sa consideră 
injustă procedura aleasă de Statele Unite 
pentru examinarea acestei probleme și s-a 
pronunțat pentru trimiterea plîngerii S.U.A. 
la comisia pentru supravegherea armistițiu
lui din Coreea. Totuși, el a declarat imediat 
că va vota pentru proiectul de rezoluție pro
pus de cei 15 participant! la războiul din 
Coreea, pornind, chipurile, doar de la inte
resele apărării drepturilor prizonierilor de 
război.

După terminarea ședinței plenare, s-a a- 
nunțat corespondenților de la O.N.U. că de
legația S.U.A. retrage harta parcursului a- 
vionului doborît, difuzată de ea șl roagă * 
nu se referi la aceasta șl că în ziua urmă
toare această hartă va fi înlocuită cu alta 
(probabil după părerea delegației americane, 
una mai „verosimilă")
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CZ K O NI CZ A INTERNAȚIONALĂ
Sensul unor alegeri

Dacă cineva poate spune pe deplin con
vins că o nenorocire nu vine niciodată sin
gură, acel cineva e cu siguranță cancelarul 
Germaniei occidentale — Konrad Adenauer. 
Dictatorial — poate și prin temperament 
cum spun unii, dar mai cu seamă dat fiind 
caracterul odios al politicii pe care o duce, 
de rcmilitarizarc a Germaniei occidentale și 
amenințare a păcii — el se află acum într-o 
vie și intimă dispută cu cei ce au inventat 
incomodul sistem al alegerilor.

încă astă vară cancelarul se simțea sigur 
pe sine și zimbea cu aroganță fotografilor. 
Era în ajunul alegerilor din Renania de nord
— Westfalia și Schleswig-Holstein. A doua 
zi după alegeri zîmbetul s-a prefăcut în 
rictus și Adenauer a simțit că dacă tendin
țele lui sînt în sensul metodelor dictatoriale, 
populația vest-germană a învățat ceva din 
experiența ultimelor două decenii. Numărîn- 
du-și voturile, Adenauer a găsit atunci 
lipsă vreo 250.000, față de alegerile trecute. 
Aceasta a fost prima lovitură.

Poate că Adenauer s-a consolat atunci 
cu gîndul că în definitiv ceea ce nu se 
poate aranja cu alegătorii, se poate aranja în 
Bundestag, parlamentul vest-german, unde 
el se credea tare. Și iată că în urma morții 
președintelui Bundestagului, s-a pus proble
ma alegerii unui nou președinte. Candidatul 
Uniunii creștin-democrate, partidul lui Ade
nauer, a fost Gerstenmaier. Cum s-o fi sim
țit însă Adenauer cînd în primul scrutin 
candidatul său a întrunit numai 208 voturi 
din cele 426 exprimate ? Despre aceasta ste. 
nogramelc ședinței din respectiva zi nu spun 
nici o vorbă. A fost însă pentru Adenauer 
și pentru politica pe care o reprezintă o 
nouă lovitură.

Cancelarul a început să-și piardă cum
pătul. In ciuda faptului că tineretul vest- 
german protestează împotriva remilitarizării 
și politicii de răzbci, Adenauer a orga
nizat mari manevre ale așa zisei „poliții 
federale de pază a frontierelor"; în ciuda 
faptului că valul de mînie împotriva politicii 
pro-americane crește, Adenauer a dezlănțuit 
o teroare cruntă împotriva celor care cer 
o politică conformă cu interesele Germaniei. 
Au fost percheziționate tipografii și arestați 
ziariști, au fost bătuți șl băgați în închisori 
numeroși tineri. Iar ca o încununare a aces
tei activități, Adenauer a obținut începerea, 
nu de mult, a procesului înscenat Partidului 
Comunist din Germania.

Soarta candidatului sau partidului care se 
prezenta în alegeri cu un activ alcătuit din- 
tr-o politică de menținere a scindării țării și 
din „argumente" ca acelea mai sus-amintite, 
nu e deloc de invidiat. Ea nu poate în nici 
un caz să se bucure de sprijinul alegători
lor. Și tocmai cu un asemenea activ s-a 
prezentat partidul lui Adenauer în alegerile 
din landurile Bavaria șl Hessen. Nu 
întîmplător de altfel Adenauer a luat 
cu prilejul discursurilor electorale pe care 
le-a ținut la Augsburg măsuri astfel 
descrise de ziarul „Spandauer Volksblatt" : 
„Toate străzile din jurul clădirilor în care 
au avut loc adunările au fost ocupate de pu
ternice detașamente ale poliției mobile ba
vareze și de polițiști îmbrăcați civil". (In 
același oraș, Blanck, împuternicitul guvernu
lui de la Bonn în problemele securității, 
n-a fost lăsat să vorbească — ba după unii 
corespondenți de presă a fost chiar și bătut 1
— cu prilejul unui miting organizat de 
Uniunea creștin-democrată...)

Toate au fost însă zadarnice. Inevitabilul 
s-a întîmplat și, la despuierea scrutinu
lui, Adenauer a primit o nouă lovitură. Nu
mai în landul Hessen el a pierdut 240 de 
mii de voturi dintre care majoritatea în fa
voarea partidului social-democrat — care 
și-a dus campania electorală sub semnul 
luptei împotriva remiiitarizării Germaniei 
occidentale și pentru tratative între marile 
puteri. Iar Partidul Comunist — prigonit de 
Adenauer — a obținut cu 30 la sută mai 
multe voturi decît în 1953. In ceea ce pri
vește Bavaria, Adenauer a obținut de abia 
38 la sută din voturi.

După alegerile din Hessen și Bavaria, au 
venit alegerile pentru adunarea orășenească 
de deputați din Berlinul occidental. Oamenii 
lui Adenauer au rupt afișele Partidului So
cialist Unit din Germania, (care a depus 
pentru prima oară din 1946 liste de depu
tați în Berlinul occidental), au presat pa
tronii de localuri să nu închirieze P.S.U.G.- 
ului săli de întrunire, iar pe tipografi să nu-i 
tipărească manifestele. Vorbind despre „ale
geri libere", Adenauer n-a pregetat să areste
ze în preajma și în ziua alegerilor nu
meroși agitatori sau simpli simpatizanți 
ai Partidului Socialist Unit. Firește că 
toate acestea n-au făcut decît să toarne gaz 
peste foc. Umîlîndu-se în pene pentru a-și 
da importanță, Adenauer a ținut în ajunul 
aleger lor un discurs la Palatul Sporturilor, 
amcnințînd cu insolență pe toți cei ce nu

Cine se opune unificării pașnice a Coreei
O. N. U. a terminat discutarea problemei coreeneComitetul Politic al

NEW YORK 10 (Agerpres). - TASS 
transmite: La 8 decembrie, Comitetul Poli
tic a terminat examinarea problemei coreene. 
Ultimul a luat cuvîntul in cadrul discuției 
generale reprezentanta) U.R.S.S., I. A. 
Malik.

E| a precizat încă odată poziția Uniunii 
Sovietice-în problema unificării pașnice a 
Coreei și a ținerii unor alegeri libere pe 
întregul teritoriu al Coreei sub o suprave
ghere internațională eficace. El a subliniat 
că nu U.R.S.S., R. P. Chineză și R.P.D. 
Coreeană, ci statele care au luat parte la 
intervenția din Coreea resping de fapt ideea 
unor alegeri libere cind insistă ca aceste 
alegeri să se desfășoare pe baza legii elec
torale anti-democratice din Coreea de sud, 
în condițiile ocupației Coreei de sud de către 
trupe străine șl sub controlul unui organ 
format aproape exclusiv din reprezentanții 
țărilor care au participat la războiul din 
Coreea de partea S.U.A. In legătură cu 
faptul că delegatul Angliei, luînd cuvîntul în 
cadrul discuției generale șl făcind o paralelă 
între Coreea și Germania, a încercat să de
natureze poziția Uniunii Sovietice șl în 
problema germană, Malik a arătat în mod 
convingător lipsa de temei a acestei încer
cări. El a citat principiile respective din de
clarația adoptată ia recenta conferință de la 
Moscova.

Noi. a spus el, pornim de la principiul că 
alegerile libere trebuie organizate în Ger
mania de germanii înșiși, iar în Coreea de 
coreeni. Discutarea problemei coreene a a- 
rătat că și în Coreea (ca și în Germania) 
anumite puteri occidentale înțeleg prin „a- 
legeri libere", libertatea pentru S.U.A. de a 
transforma Coreea într-un cap de pod, Iar pe 
coreeni în carne de tun.

Reprezentantul Uniunii Sovietice a subli
niat încăodată că problema coreeană poate fi 
reglementată numai prin tratative cu parti
ciparea largă a țărilor interesate pe picior 

slujesc laolaltă cu el politica americană „de 
forță". Cînd s-au numărat voturile, s-a văzut 
că Uniunea creștin-democrată n-a reușit să 
obțină majoritatea. Adenauer a trebuit să ia 
cunoștință că Partidul Social-Democrat a 
obținut 64 mandate (cîștigînd 3 locuri) în 
timp ce creștin-democrații n-au obținut decît 
44 de mandate...

Primind lovitură după lovitură, d-1 Ade
nauer pare a se fi dovedit pur și simplu ne
simțitor. El înghite loviturile și își vede 
mal departe — orbește — de-ale lui. Astfel 
o telegramă din Bonn anunța că Bundesia- 
gul a început discutarea bugetului pe anul
1955. Din cele 27,8 miliarde de mărci ale 
bugetului, 16,6 miliarde sînt prevăzute pen
tru cheltuieli militare. Majoritatea acestor 
mărci vor fi strînse din impozitele care șl 
așa apasă greu pe cetățenii vest-germani. 
Așa stînd lucrurile, d-1 Adenauer poate fi 
avertizat că loviturile împotriva sa sînt de
parte de a fi la sfîrșitul lor, că ele îl vor mai 
urmări încă. Pînă cînd ? Pînă atunci cînd 
poporul german își va vedea împlinite nă
zuințele sale de unitate și pace, pentru care 
luptă cu hotărîre. Or, această luptă este tot
odată lupta împotriva lui Adenauer.

Misiunea generalului Collins 
în Indochina

Misiunea acordată de cercurile conducătoa
re americane generalului Collins în Indochi
na nu lasă nici o îndoială asupra faptului 
că Statele Unite au hotărît să treacă fățiș 
la subminarea acordurilor de la Geneva și 
să creeze o stare de fapt care să le înles
nească traducerea în viață a planurilor lor 
agresive în această parte a lumii.

După înjghebarea pactului războinic al A- 
slej de 6ud-est — S.E.A.T.O. — care se ex
tinde și asupra celor trei state marionetă din 
Indochina, guvernul S.U.A. a trimis Ia Sai
gon pe generalul Lawton Collins în calitate 
de ambasador american în Vietnamul de sud, 
pentru ca să „acorde sprijinul necond.ționat 
al S.U.A. guvernului Ngo Dinh Diem" al lui 
Bao Dai — și „să-l ajute prin toate mijloa
cele posibile". Ajutorul constă, conform de
clarațiilor lui Coll.ns, în „instruirea trupe
lor armatei vietnameze (baodaiste n.n.) de 
către o misiune americană și „înzestrarea a- 
cestei armate cu echipament care în propor
ție de 90 la sută să fie de proveniență ame- 
r.cană".

Toate acestea constituie fapte de o extre
mă gravitate. In declarația pe care ministrul 
Afacerilor Externe al R. D. Vietnam, Fam 
Van Dong a adresat-o foștilor președinți ai 
conferinței de la Geneva, V. M. Molotov și 
A. Eden, se atrage atenț.a asupra pericolului 
creat prin această încălcare grosolană a a- 
cordurilor de Ia Geneva, precum și asupra 
consecințelor ce pot decurge de aci.

Este știut că documentele semnate în cursul 
verii la Geneva interzic includerea statelor 
indoclnneze în vreun pact militar.st precum 
și crearea pe teritoriul lor a unor baze mi
litare străine. Acordurile interzic de aseme
nea introducerea în Vietnam a or.căror trupe 
și personal militar străin, ca și a oricăror 
fel de arme și muniții. Este limpede că po
litica S.U.A. față de Vietnam contrav.ne în 
mod flagrant acestor stipulări ale acorduri
lor. Mai mult decît atît. Prin misiunea ce i 
s-a încredințat de guvernul S.U.A., generalul 
Collins urmărește să împiedice un ficarea 
pașnică a Vietnamului pe calea alegerilor ca
re, conform hotărîrilor de la Geneva, ur
mează să aibă loc în întregul Vietnam — 
la nord și la sud de paralela 17 — în anul
1956.

Faptul că Statele Unite l-au trimis la Sai
gon tocmai pe generalul Collins subliniază 
importanța ce se acordă la Washington în
făptuirii cît mai grabnice a planurilor ame
ricane de reînviere a conflictului armat din 
Indochina. Lawton Collins nu este un oare
care general american. „Strateg de vază" al 
Pentagonului, el a deținut o vreme funcția de 
șef al statului major al armatei americane, 
a fost reprezentantul militar al S.U.A. în blo
cul atlantic, iar în ultima vreme s-a ocupat 
intens de coordonarea sistemului agresiv a- 
merican în Europa occidentală. Fiind unul 
din cei care au condus forțele armate ame
ricane în Coreea, Collins are și o bogată 
experiență în organizarea și purtarea răz
boiului de intervenție. De altfel el însuși nu 
ascunde intenția sa de a aplica în Vietnam 
experiența acumulată în Coreea. „Sperăm — 
a declarat el textual — să realizăm cu ar
mata vietnameză (armata baodaistă n.n.) 
ceea ce am realizat cu armata din Grecia și 
cea din Coreea..."

Ofensiva — deocamdată mai mult diplo
matică — a Departamentului de stat și a 
Pentagonului în Vietnam oglindește îngri
jorarea cercurilor conducătoare americane 
față de impresia puternică și trainică produsă 
în întreaga Asie de victoria — consacrată 
prin acordurile încheiate la Geneva — a miș
cării de eliberare din Indochina. Deja în 

de egalitate, fără nici un fel de condiții 
prealabile.

„Ministrul Afacerilor Externe" llsinmanist 
care a luat apoi cuvîntul, a încercat să jus
tifice cererile lui Li Sin Man de a se relua 
operațiunile militare in Coreea, El s-a dedat 
la o serie de atacuri calomnioase împotriva 
Indiei, a politicii sale externe și interne șl 
împotriva reprezentantului Indiei la O.N.U. 
Cu toate că președintele Comitetului, Ur
rutia (Columbia) a întrerupt discursul lisîn- 
m'anistului atrăgînd atenția asupra inadmisi- 
bilitățll unor asemenea afirmații la adresa 
membrilor comitetului, el i-a permis totuși 
să-și termine discursul. Cind președintele 
comitetului a dat cuvîntul reprezentantului 
Indiei pentru a răspunde lisînmanlstuiui, a- 
cesta a declarat că nu intenționează să răs
pundă „acestui domn, care ne-a fost pre
zentat aici de cele 16 țări".

Cind Comitetul a trecut la discutarea re
zoluțiilor propuse, reprezentantul Uniunii 
Sovietice a declarat că delegația sovietică 
nu insistă să fie pus la vot proiectul el 
care recomandă convocarea in viitorul apro
piat a unei conferințe cu participarea țărilor 
interesate pentru continuarea tratativelor în 
problema coreeană. I. A. Malik a spus că 
Uniunea Sovietică va sprijini rezoluția In
diei la care delegația sovietică a propus 
un amendament. Acest amendament pre
vede scoaterea din proiectul de rezoluție 
indian a acelui punct în care se propune să 
se ia notă de raportul vădit tendențios și 
neobiectiv al „celor 15“ asuipra conferinței 
de la Geneva, care prezenta în mod unila
teral pozițiile particiipanțlilor la conferință 
în problema coreeană.

La insistența țărilor oare au luat parte la 
intervenția din Coreea și cu toate obiecțiu- 
nile reprezentanților U.R.S.S., Indiei și ale 
unei serii de alți delegați, Comitetul a ho
tărît să pună mai întîl la vot nu rezoluția 
indiană, care a lost prezentată anterior, cl 
rezoluția „celor 15", 

timpul conferinței de la Geneva numeroase 
ziare din S.U.A. evaluau foarte pesimist re
zultatele unor alegeri Lbere în întregul Viet
nam, recunoscînd prestigiul de care se bucură 
guvernul republicii democrate și subliniind 
disprețul pe care și l-a cîștigat în rîndurile 
populației regimul de trădare și corupție din 
sud. In lunile care au urmat, odată cu res
pectul și dragostea populației pentru republica 
democrată, odată cu ura și mînia ci împotriva 
„statulu." baodaist, a crescut și îngrijorarea 
cercurilor conducătoare de la Washington în 
legătură cu alegerile vietnameze. Unificarea 
țării pe asemenea baze democratice ar în
semna pentru S.U.A. pierderea oricăror posi
bilități de a folosi Indochina ca un cap de 
pod al agresiunii imperialiste în Asia. Pen
tru a împ edica această unificare, guvernan
ții americani au hotărît să intervină direct 
în problema indochineză și să-și instaureze 
dominația în Vietnamul de sud.

Faptul că printr-o asemenea acțiune Sta
tele Unite acaparează poziții deținute în In
dochina de către „aliații" lor francezi, nu 
creează Washingtonului nici un fel de remuș- 
cări. Folosindu-se de criza polit că din Viet
namul de sud, pe care de altfel ei înșiși au 
alimentat-o, guvernanții americani au găsit 
pretextul amestecului lor fățiș în treburile 
statului baodaist. Astfel i-au încredințat lui 
Coli ns sarcina de a rezolva, chipurile, con
flictul dintre grupul premierului baodaist, 
Ngo Dinh Diem, — omul Washingtonului, și 
grupul lui Nguyen Van Hinh, reprezentant 
al intereselor franceze. Și Collins s-a arătat 
demn de sarcina ce i-a fost încredințată. El 
a reușit să-l îndepărteze pe generalul Hinh 
care a fost chemat în Franța, lăsîndu-1 pe 
Collins să acționeze conform dorinței patro
nilor săi din Washington, prin intermediul 
marionetei 6ale, Diem.

Preluarea de către Statele Unite a rolului 
deținut pînă în prezent de colonialiștii fran
cezi în Indochina a fost de altfel oficializată 
chiar în cursul vizitei făcută de Mendes- 
France la Washington. După cum a reieșit 
din comunicatul dat publicității cu prilejul 
acestei vizite, s-a hotărît ca S.U.A. „să acor
de ajutorul lor mil.tar direct statelor indochi- 
neze", fără intermediul de pînă acum al Fran
ței. Cu alte cuvinte acordul încheiat de pre
mierul francez cu S.U.A. — acord care con
form revistei „United States News and World 
Report" urmează să intre în vigoare la 1 ia
nuarie — dă Statelor Unite dominația de
plină în Vietnamul de sud și mînă liberă 
pentru a pregăti traducerea în viață a planu
rilor lor agresive.

„Rezolvarea" în acest fel a rivalității a- 
mericano-franceze în Indochina a fost pri
mită la Paris cu multe rezerve, chiar și in 
cercurile apropiate guvernului, in cercurile 
economice și comerc ale însă „aranjamentul" 
intervenit la Washington prin care Franța 
a fost de fapt înlocuită în Vietnam de către 
Statele Unite a fost întimpinat cu vădită 
ostilitate. Perspectiva pierderii pozițiilor eco
nomice deținute de Franța în Vietnam în
grijorează aceste cercuri, care au primit cu 
interes și sînt, în mod realist, dispuse să ac
cepte posibilitățile oferite de R.D. Vietnam 
pentru stabilirea și extinderea unor relații 
de colaborare pe tărîm economic. Făcîndu-se 
ecoul acestor cercuri burgheze publicația 
franceză „Marches Coloniaux du Monde" se 
arată profund nemulțumită de faptul că în 
urma convorbir.lor de la Washington „nici 
o măsură comună nu pare să fi fost luată 
îru considerare de Mendes-France și Dulles 
spre a găsi un modus vivendi acceptabil pen
tru a menține pe plan economic acea „pre
zență franceză" de care se vorbește mereu, 
fără să se încerce vreodată a o concretiza".

„Marches Coloniaux du Monde" este in
trigat de faptul că „Statele Unite continuă 
să considere pe împăratul de la Cannes (Bao 
Dai n.n.) drept Cian Kai-și al Indochine.", 
adică o marionetă dispusă să furnizeze carne 
de tun patronilor de la Washington. „Ceea 
ce regretăm — spune mai departe ziarul — 
e că Foster Dulles vorbește de Indochina 
exact cum vorbește de Coreea, în funcție de 
o linie de demarcație și numai de armatele 
care se află față în față. Este surprinzător 
faptul că șeful diplomației americane negli
jează sistematic atu-urile economice pe care 
Franța le mai posedă încă în Vietnamul de 
nord...".

In realitate, diplomația americană nu ne
gi jează aceste „atu-uri franceze" — ea ur
mărește chiar să le treacă în mîinile oame
nilor de afaceri americani. Dar aceasta în 
cadrul operației mai ample menită să facă 
din întregul Vietnam de sud un cap de pod 
american, destinat agresiunii. Tocmai de a- 
ceea, intervenția făț.șă a S.U.A. în Vietnam 
— încălcare flagrantă a acordurilor de la 
Geneva, destinată să ducă la reînvierea con
flictului din Indochina și la extinderea lui 
asupra Asiei și lumii întregi — este consi
derată de popoarele lumii ca un atentat îm
potriva păcii.

A. SOLOMON 
și RADU Ț1ULESCU

iCind această rezoluție a fost pusă la vot, 
punctele în care se vorbește desipre prin
cipiile O.N.U. și în care se arată că acor
dul de armistițiu din Coreea trebuie să ră- 
mînă în vigoare pînă la realizarea unuf a- 
cord definitiv, exprimîn-du-se de asemenea 
speranța că în curînd va deveni posibil să 
se înregistreze un progres pe calea unifică
rii Coreei prin mijloace pașnice, au fost a- 
doptaite în unanimitate. Punctul care aprobă 
raportul unilateral al „celor 15“ asupra con
ferinței de la Geneva a fost adoptat cu 4G 
de voturi contra cinci (U.R.S.S., R.S.S. U- 
craineană, R.S.S. Bielorusă, Polonia și Ce
hoslovacia) și opt abțineri (India, Indone
zia, Iugoslavia, Birmania, Afganistan, Siria, 
Arabia Saudită șl Yemen). In ansamblu, re
zoluția a fost adoptată cu 50 voturi. Dele
gațiile U.R.S.S., R.S.S. Ucrainene, R.S.S. 
Bieloruse, Poloniei șl Cehoslovaciei au votat 
împotriva rezoluției, rar delegațiile Indiei, 
Birimaniei, Arabiel Saudite și Siriei s-au 
abținut de la vot.

Cel de al doilea proiect de rezoluție pre
zentat de delegația sovietică; care prevede 
desființarea așa-zisei Comisii O.N.U. pentru 
unificarea și refacerea Coreei, a fost respins 
cu majoritate de voturi.

★

KAISUNG 10 (Agerpres). — Agenția Cen
trală Telegrafică Coreeană transmite:

In ședința din 9 decembrie a comisiei mi
litare de armistițiu din Coreea, partea a- 
mericană a declarat că respinge propunerea 
făcută la 22 noiembrie de generalul-locote- 
nent Li San Cio, șeful delegației .părții co- 
reeano-chineze, cu privire la libera circula
ție între Coreea de nord și Coreea de suid 
prin zona demilitarizată.

Reprezentantul părții americane Carter, a 
refuzat să discute această problemă, moti- 
vîndu-șl refuzul prin aceea că propunerea 
părții coreeano-chineze nu ar fi de „compe
tența comisiei militare de armistițiu".
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Sărbătorirea la Moscova 
a celei de a 10-a aniversări a Tratatului 

dintre Uniunea Sovietică și Franța
MOSCOVA 10 (Agerpres). — TASS trans

mite : Poțorul sovietic a sărbătorit cea de 
a 10-a aniversare a Tratatului de alianță și 
asistență mutuală dintre Uniunea Republi
cilor Sovietice Socialiste și Republica Fran
ceză.

La 10 decembrie a avut loc o adunare a 
reprezentanților vieții publice din Moscova, 
consacrată acestei date memorabile. Aduna
rea a fost organizată de Comitetul Sovietic 
pentru apărarea păcii, Consiliul Central al 
Sindicatelor din Uniunea Sovietică, Asocia
ția Unională pentru relațiile culturale cu 
străinătatea, Academia de Științe a U.R.S.S., 
Uniunea Scriitorilor sovietici, Comitetul 
Antifascist al femeilor sovietice și Comite
tul Antifascist al tineretului sovietic.

Sala coloanelor a Casei Sindicatelor era 
■pavoazată sărbătorește, scena era împodo
bită cu flbri și drapelele de stat al Uniunii 
Sovietice și Republicii Franceze. Deasupra 
scenei erau înscrise cu cifre aurite anii; 
1944—1954. Se puteau vedea scrise în limbile 
rusă și franceză cuvintele: „Trăiască priete
nia și colaborarea dintre popoarele Uniunii 
Sovietice și Franței în interesul întăririi 
păcii!“.

La adunare au participat .peste 2.000 per
soane—fruntași din industrie și agricultură, 
oameni de știință, scriitori, studenți, maeș
tri al artelor. Ei 6-au adunat aici pentru 
a sărbători această importantă dată în isto
ria celor două popoare, pentru a transmite 
cuvinte de salut și prietenie poporului Fran
ței, tuturor patrioților francezi care luptă 

ipentnu independența națională și securitatea 
patriei lor.

UnelMi unui nou război pot fi siliți să dea inaaoi! 
Pacea in Europa poate fi salată!

Viu interes stîrnit în occident de nota sovietică 
din 9 decembrie

PARIS 10 (Agerpres). — Ziarele occiden
tale de toate nuanțele comentează pe larg 
nota din 9 decembrie a guvernului Uniunii 
Sovietice adresată guvernelor S.U.A., An
gliei și Franței ca răspuns la nota puterilor 
occidentale din 29 noiembrie.

Majoritatea ziarelor pariziene, ca „Franc- 
Tireur" de pil-dă, atrag atenția asupra fap
tului că „nota sovietică afirmă incompatibi
litatea acordurilor de la Paris cu pactul 
taanco-sovictic".-

Exprimând punctul de vedere al cercurilor 
conducătoare di.n Franța care se tem de in
fluența pe care ar putea să o aibă nota so
vietică asupra opiniei publice, unele ziare 
încearcă să denatureze conținutul și sensul 
real al acestei note și să prezinte avertis
mentul solemn al Uniunii Sovietice drept un 
motiv pentru ca occidentul să accelereze pre
gătirile sale de război. Ziarul „L’Aurore" 
încearcă să minimalizeze importanța notei 
calificind-o, după vechiul slogan al cercuri
lor reacționare occidentale, drept „propa
gandă".

Majoritatea ziarelor burgheze din Anglia, 
ca de pildă „Times", „Daily Mirror11, „News 
Chronicle", își exprimă îngrijorarea în legă-

Sarcina principală a patrioților germani: lupta împotriva 
reînvierii militarismului

BERLIN 10 (Agerpres). — A. D. N. trans
mite : Secretariatul conducerii Partidului 
Comunist din Germania a examinat Declara
ția conferinței de la Moscova a țărilor euro
pene pentru asigurarea păcii și securității în 
Europa și a adoptat o declarație în sprijinul 
acesteia.

In declarație se spune printre altele :
Ratificarea acordurilor de la Paris, al 

căror scop principali este reînvierea militaris
mului german și includerea Germaniei occi
dentale într-un bloc agresiv, ar crea o ba
rieră în Europa și ar accentua scindarea 
Germaniei în două părți. Acordurile de la 
Paris reprezintă obstacolul principal în calea 
unificării pașnice a patriei noastre. Populația 
Germaniei occidentale nu trebuie 6ă admită 
ratificarea acestor acorduri. Ea nu trebuie 
să admită ca în Germania occidentală să re
învie dominația militarismului.

Reînvierea militarismului german ar agra
va în modul cel mai serios primejdia de 
război în Europa. Germania occidentală s-ar 
transforma intr-o zonă de război și nimicire. 
De aceea sarcina principală a tuturor ger
manilor care își iubesc poporul și patria, 
sarcina principală a clasei muncitoare ger
mane este să nu admită reînvierea militaris
mului german.

„Conferința de la Moscova a țărilor euro
pene pentru asigurarea păcii și securității în 
Europa, se spune în continuare in declarație, 
a deschis larg porțile pentru tratative. Mi
nistrul Afacerilor Externe al U.R.S.S., V. M. 
Molotov, a caracterizat unificarea Germaniei 
și crearea unui sistem european de securitate 
colectivă ca fiind cele mai urgente probleme 
din Europa care necesită rezolvare. In De
clarația conferinței de la Moscova se spune 
limpede că în 1955 trebuie să aibă loc ale-

Mesajul patriarhului Alexei al Moscovei și al întregii Rusii
MOSCOVA 10 (Agerpres). — Ziarul „Iz

vestia" publică mesajul patriarhului Alexei 
al Moscovei și întregii Rusii și al membrilor 
permanenți ai Sfintulul Sinod, mesaj în care 
se spune :

„In momentul de față, c’nd speranța gene
rală în coexistența pașnică a popoarelor este 
întunecată de umbra sinistră a acordurilor 
de la Londra și Paris, care urmăresc să înar
meze ,pînă în dinți Germania occidentală, bi
serica ortodoxă rusă dorește să amintească 
popoarelor europene și tuturor celorlalte po
poare grozăviile prin care au trecut majori
tatea acestora în trecutul apropiat, cînd fiara 
războiului, întruchipată în fascismul german, 
a nimicit zeci de milioane de vieți omenești 
și a provocat in Europa distrugeri irepara
bile.

învățămintele acestui dezastru s-au vădit 
în năzuința fermă a tuturor popoarelor spre 
pace. In puternica mișcare pentru apărarea 
păcii au început să se dezvolte legături de 
prietenie care, aidoma unor numeroase punți 
au unit toate forțele iubitoare de pace ale 
omenirii contemporane. Succesele luptei pen
tru coexistența pașnică s-au conturat atît de 
limpede îneît, în timp ce intr-o parte a spăr
turii care a împărțit țările planetei noastre 
au început să se formeze alianțe militare, în 
cealaltă parte a luat naștere ideea securită
ții colective care și-a găsit expresia în con
vocarea conferinței de la Moscova a țărilor 
europene pentru asigurarea păcii și securită
ții în Europa.

Datorită acestei conferințe, starea lucruri
lor s-a clarificat într-atita, îneît popoarele

Asistența a salutat cu aplauze furtunoase, 
prelungite, apariția în prezidiu a conducă
torilor Partidului Comunist și Guvernului 
Sovietic: N. A. Bulganin, G. M. Malen
kov, A. I. Mikoian, V. M. Molotov, N. S. 
Hrușciov, N. M. Șvernik.

La adunare au fost de față domnul Louis 
Joxe, ambasadorul extraordinar și plenipo
tențiar al Republicii Franceze îci U.R.S.S., 
personalul ambasadei franceze, șefi și mem
bri ai reprezentanțelor diplomatice, acredi
tați la Moscova, scriitorii francezi Louis 
Aragon și Elsa Triolet, reprezentanți ai pre
sei sovietice și străine.

Adunarea reprezentanților vieții publice 
sovietice a fost deschisă de N. M. Șvernik, 
președintele Consiliului Central al Sindica
telor din Uniunea Sovietică.

Răsună solemn Imnurile de stat ale Re
publicii Franceze și Uniunii Sovietice.

Se dă cuvîntul .președintelui Consiliului de 
Miniștri al R.S.F.S.R., A. M. Puzanov care 
prezintă raportul ,.Cea de a 10-a aniversare 
a Tratatului de alianță și asistență mutuală 
dintre Uniunea Republicilor Sovietice Socia
liste și Republica Franceză".

In cadrul adunării au rostit cuvîntări a- 
cademlcianul V. V. Vinogradov, D. P. Smir
nova, muncitoare la combinatul de țesături 
de bumbac „Triohgornaia Manufaktura", 
scriitorul I. G. Ehrenburg, scriitoarea I. A. 
Karavaeva.

La adunare a luat de asemenea cuvîntul 
V. M. Molotov, prim vicepreședinte al Con
siliului de Miniștri și ministru el Afacerilor 
Externe al U.R.S.S.

tură cu „temerile ce se manifestă în Fran
ța și Germania occidentală față de ratifica
rea acordurilor de la Paris" și atrag aten
ția asupra fapt ulmi că nota sovietică poate 
confirma aceste temeri ale opiniei publice.

Publicând știrea cu privire la nota trans
misă de guvernul sovietic puterilor occiden
tale, numeroase ziare vest-germane își ex
primă îngrijorarea in legătură cu consecin
țele pe care ratificarea acordurilor de la Pa
ris le va avea pentru viitorul Germaniei.

„Devine tot mai problematic dacă odată 
ratificate acordurile de la Paris se va mal 
putea restabili unitatea Germaniei", 6crie 
ziarul „Die Welt" care adaugă că înainte de 
ratificarea acordurilor de la Paris „mai 
există însă o unică șansă de a se găsi calea 
sore unificare și această șansă trebuie folo
sită".

Ziarul „Dflsseldorfer Nachrichten" scrie că 
„formarea de divizii vest-germane ar duce 
la permanentizarea desmembrăcii țării" ceea 
ce este contrar intereselor poporului german 
și ar putea fi evitat dacă s-ar ține seama de 
propunerile sovietice cu privire la începerea 
de tratative între marile puteri.

geri libere pe întreaga Germanie în scopul 
constituirii unui guvern al întregii Germanii. 
Acest lucru va deschide în fața țării noastre 
perspectiva de a trăi în condițiile unității și 
independenței, în condițiile păcii și liber
tății..."

Declarația se încheie printr-un apel adre
sat poporului de a-și consacra toate forțele 
luptei împotriva ratificării acordurilor de la 
Paris, împotriva reînvierii militarismului 
german, pentru înțelegerea reciprocă între 
germani, pentru unificarea națională prin 
ținerea unor alegeri pe întreaga Germanie 
în 1955, pentru crearea unui sistem de 
securitate colectivă în Europa.

★
BERLIN 10 (Agerpres). — TASS trans

mite : Tineretul vest german participă activ 
la lupta împotriva militariștllor și revan
șarzilor.

Un mare miting al tineretului a avut loc 
de curînd la Bremerhawen. Participanțli la 
miting au protestat energic împotriva poli
ticii guvernului Adfenauer care intențio
nează să strecoare într-un viitor apropiat 
prin Bundestag acordurile militare de 1a 
Paris. Ei au chemat pe toți germanii iubi
tori de pace să desfășoare lupta împotriva 
acestei politici nefaste șl antinaționale. 
Participanții la miting au cerut să se re
nunțe la planurile de Introducere a servi
ciului militar obligatoriu în Germania occi
dentală.

Tineretul din Hamburg a organizat de ase
menea un mare miting de protest împotriva 
creării armatei vest-germane și introducerii 
serviciului militar obligatoriu.

Mitinguri și adunări de protest ale tinere
tului împotriva remilitarizării au loc și în 
alte orașe ale Germaniei occidentale.

pot acum să facă cu ușurință alegerea hotări- 
toare, deoarece acelora care doresc cu ade
vărat pace nu le este greu să aleagă între 
pace și război. Pentru conștiința religioasă, 
care este nedespărțită de spiritul păcii, este 
de asemenea evident că un sistem de securi
tate colectivă a popoarelor le oferă acestora 
experiența unei comunități care poate nu nu
mai să le apere împotriva agresiunii, dar șl 
să le subordoneze legii morale a colaborării 
șl ajutorului reciproc în toate domeniile vie
ții. Nu este mai puțin evident șl caracterul 
nefast al reînvierii militarismului german, 
care a și înscris in Istorie multe pagini sîn- 
geroase.

Bisericii ortodoxe ruse care păstrează șl 
răspîndește mărețele porunci ale lui Cristos 
și crede în ele, i-a fost întotdeauna proprie 
„hotărîrea de a binecuvînta pacea".

Crezînd în înalta misiune a omului și a o- 
menirii, ea adresează creștinilor din toate 
țările Europei șl ale celorlalte continente 
apelul fierbinte de a lua apărarea sistemului 
de securitate colectivă a popoarelor, de a 
condamna politica „de pe poziții de forță", 
potrivnică spiritului creștin și de a face totul 
pentru a îndemna guvernele lor la tratative 
cu privire la rezolvarea pașnică a problemei 
germane, care s-a complicat atît de mult".

Patriarhul Alexei al Moscovei și între
gii Rusii.

Mitropolitul Nikolai de Krutița și Kolom
na, mitropolitul Grigori al Leningradului și 
Novgorodului, Mitropolitul Ioan al Kievului 
și Galiției, exwh al Patriarhiei, membri ai 
Sf în tal ui Sinod.

In cîteva rînduri
• In cadrul ședinței din seara zilei de 9 

decembrie a celei de a 7-a sesiuni a Consi
liului General al Federației Sindicale Mon
diale au început dezbaterile pe marginea ra
portului prezentat de Louis Saillant, secre
tar general al F.S.M. La dezbateri au luat 
cuvîntul W. Klosiewicz (Polonia), V. Lom
bardo Toledano (America Latină), Herbert 
Warnke (Germania), reprezentantul sindica
telor din Japonia șl alții.

• La 9 decembrie, în cadrul unei ședințe 
a Academiei Regale de Muzică din Stock
holm, compozitorul sovietic Dmifrii Șosta- 
kovicl a fost ales membru al acestei Aca
demii.

o Un număr de 175 reprezentant ai vieții 
publice și culturale din S.U.A. au adresat 
președintelui Eisenhower o scrisoare deschisă 
în care cer amnistierea victimelor legii fas
ciste Smith. în baza căreia au fost condam
nate pînă în prezent 96 persoane iar alte 
121 au fost date in judecată. Scrisoarea este 
semnată, printre alții, de publiciștii Albert 
Kahn și Rockwell Kent, scriitorul John Ho
ward Lawson, dr. John Kingsbury, președin
tele Consiliului național pentru prietenia a- 
mericano-sovietică, precum si de numeroși 
membri pi clerului din S.U.A.

9 După cum anunță Agenția France Pre- 
sse, Dhebar, primul ministru al statului Sau. 
faștra, a fost ales la 10 decembrie ca pre
ședinte pe termen de doi ani al Partidului 
Congresul Național Indian, ca succesor al 
premierului Nehru. Se știe Că primul mi
nistru al Indiei a demisionat din funcția de 
președinte al acestui partid în cursul lunii 
noiembrie a acestui an.

9 După cum anunță agenția Associated 
Press, fostul colaborator intim al lui Hitler, 
Otto Strasser, reabilitat de guvernul de la 
Bonn, intenționează să se întoarcă în curînd 
în Germania occidentală unde își va relua 
activitatea politică. Otto Strasser a anunțat 
că va întemeia în Germania occidentală un 
nou partid politic care „va lua părțile bune 
din național-socialismul lui Hitler".

Adunarea prilejuită 
de aniversarea a 10 ani 

de aparijie a gazetei „VeacNou*
Vineri după amiază, la Casa Prieteniei 

Romiîno-Sovietice A.R.L.U.S. din Capitală, 
a avut loc o adunare prilejuită de împlini
rea a 10 ani de la apariția gazetei „Veac 
Nou".

Au fost prezențl numeroși cititori ai gaze
tei din Capitală — muncitori, oameni al ști
inței șl artei, ziariști, activiști ai A.R.L.U.S.- 
uluî, studenți.

A fost de asemenea de față E, N. Tihonov, 
reprezentantul permanent al V.O.K.S.-ului în 
R.P.R.

Cuvîntul de deschidere a fo>st rostit de dr. 
Iosif Bogdan, vicepreședinte al Consiliului 
General A.R.L.U.S.

In numele, Consiliului General A.R.L.U.S., 
acad. prof. Șt. Milcu a adus un călduros 
salut gazetei „Veac Nou", cu prilejul a 10 
ani de rodnică activitate.

A luat apoi cuvîntul iov. Victor Rusu, re
dactor șef ®1 gazetei „Veac Nou", care a vor
bit despre activitatea gazetei în cei 10 ani 
de existență. (Agerpres)

--- •---
Campionatul republican de șah

Runda a 14-a a campionatului republican 
de șah desfășurată ieri după amiază în aula 
Bibliotecii Centrale Universitare s-a carac
terizat prin partide viu disputate.

Campionul Republicii Populare Române 
I. Bălanei în întîlnirea cu Mihai Suta a ob
ținut din deschidere o poziție superioară. In 
continuare el și-a valorificat metodic avanta. 
jul cîștigînd calitatea și doi pioni și obli- 
gîndu-și astfel partenerul 6ă cedeze ta mu
tarea 26. Partida dintre Bela Soos și I. Sza
bo a oferit numeroșilor spectatori o dispută 
interesantă cu sacrificii de ambele părți. In 
ce’.e din urmă Soos este nevoit să dea Sah 
etern, deci remiză după 48 de mutări. Eu
gen Costea în întîlnirea cu E. Nacht a com
bătut precis inexactitățile adversarului său 
cîștigînd trei pioni. Nacht a cedat la mutarea 
33. Maestrul Gh. Alexandrescu în partida cu 
Gh. Mititelu a fost mult timp sub presiunea 
unui puternic atac. El s-a apărat însă corect, 
a cîștigat un pion, apoi făcînd un schimb 
general de figuri l-a forțat pe Mititelu să se 
recunoască învins la mutarea 38. Maestrul 
Mișu Rădulescu a făcut remiză cu Teodor 
Ghijescu după 32 de mutări. După cinci ore 
de joc următoarele partide s-au în’trerunt: Sa- 
marian-Ciocîltea, Radovici-Selmeanu, Weiss- 
rnan-Partoș, Ha’.ic-Troianescu. toate în pozi
ții complicate, iar în partida Drimmer-Karac- 
sony, primul are avantaj decisiv.

I. Bălănel a anunțat arbitrul concursului 
că cedează partida întreruptă la Dr. Trola- 
nescu în runda a 13-a.

In clasament conduce I; Bălănel cu 11 
puncte urmat de E. Costea 10'/2, Beta Soos 
9Vs și o partidă întreruptă.

PAUL DIACONESCU

SPECTACOLE
TEATRE; Teatrul de Operă și Balet al 

R.P.R., orele 19,30: O noapte furtunoasă și 
Gianni Schichi; Național „I.L. Caragiale" 
(sala Studio), orele 15: Viață nouă; orele 
19,30: Ultima oră ; Național „I.L. Caragiale" 
(sala Comedia), orele 15: Floarea purpurie; 
orele 19,30: îndrăgostiți!; Armatei (sala 
Magheru) orele 19,30: Furtuni de primă
vară ;Armatei (sala din cal. 13 Sentembrie), 
orele 19,30 : Pîrjolul; Municipal : orele 
19.30: Pădurea; Muncitoresc C.F.R. (Glu- 
lești). orele 15: Slugă la doi stăpin.i; orele 
19.30: Tania; Teatrul de amatori C.F.R., o- 
rele 19,30: ...„eseu" ; Tineretului, orele 19,30: 
David^ Copperfield ; Operetă, orele 19,30 : 
Culegătorii de stele ; Studioul Actorului de 
Film „C. Nottara", orele 19,30: Familia ; 
Ansamblul de estradă al R.P.R. (cal. Victo
riei 33—35). orele 20,15: Concert de muzică 
ușoară, dirijor H. Mălineanu ; Ansamblul de 
estradă al R.P.R. (str. Al. Popov 23) orele 
19,30 : Magazin de 6tat; Evreesc (Bei. 
Republicii 21), orele 20: Cu sare și 
piper; Țăndărică (sala Baruch Berea), 
orele 20 : Umor pe sfori; Ansamblul de pă
puși al Teatrului Armatei (sala Modern din 
b-dul 6 Martie nr. 2), orele 16,30: Capra cu 
trei iezi; Circul de Stat, orele 20 : Primul 
spectacol.

CINEMATOGRAFE : Patria, I. C. Frimu : 
Cei trei mușchetari ; Republica, București, 
înfrățirea între popoare, Libertății: Chibritul 
suedez.; Turnul fecioarei; Maxim Gorki: 
Ludwig van Beethoven ; Tineretului: Circul; 
Timpuri Noi: Arta creatoare chineză : Giron
de—Dinamo Expoziția Agricolă Unională la 
Moscova ; Taniusa, Tiavka. Ton și Niușa ; 
Lumina : Prieteni credincioși; Victoria : Or
dinul Anna; Gh. Doja, IUe Pintle.- Locote
nentul lui Rakoczi ; Alex. Popov, Moșilor: 
Fanfan la Tulipe: 8 Martie : Slugă la doi 
stăpîmi; Vasile Roaită : Asaltul fortului din 
munți ;Unirea : Intr-un port îndepărtat; Cul
tural; Viața în citadelă ; Flacăra: Profeso
rul Fabre; T. Vladimirescu : Scrisoarea ci
frată : Aurel Vlaicu, Rahova: Suflete zbu
ciumate ; Arta, Popular; Hamlet;
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„I. V. Stalin’.


